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4 Muncă vie, convingătoare 
pentru continua lărgire a sectorului 

agricol colectivist
Congresul al III- 

lea al P.M.R. a sta
bilit, că una din 
sarcinile de bază 
ale planului de stat 
de șase ani este 
încheierea colecti
vizării agriculturii, 
dezvoltarea multilaterală și consoli
darea economico-organizatorică a 
gospodăriilor agricole colective în ve
derea creșterii considerabile a pro
ducției agricole, vegetale și animale.

Sarcinile trasate de cel de-al III- 
iea Congres al P.M.R. au fost primite 

/ cu puternică însuflețire și de colec- 
tiviștil și întovărășiți! din cuprinsul 
raionului Bîrlad; ele au dat un avînt 
și mai mare muncii de transformare 
socialistă a agriculturii. In lumina 
acestor sarcini, organizațiile de bază 
au desfășurat o și mai temeinică 
muncă politică de lămurire în rîndu
rile țăranilor muncitori pentru a-1 
convinge să pășească pe calea marii 
gospodării agricole socialiste. Astfel, 
de la data ținerii Congresului al 
III-lea al P.M.R. și pînă mai acum 
cîteva zile, în raionul Bîrlad s-au 
inaugurat 8 gospodării colective, în 
care au intrat 2.554 familii cu 7.335 
hectare teren arabil. In felul acesta, 
numărul gospodăriilor colective din 
raion a ajuns la 69, al familiilor care 
le compun la 13.260, iar al hectare
lor colectivizate la 40.150. Numărul 
familiilor de colectiviști reprezintă 61 
la sută din familiile de țărani munci
tori din raion, iar suprafața gospodă
riilor colective reprezintă peste 65 la 
sută din suprafața agricolă a raionu
lui nostru.

Creșterea în continuare a număru
lui gospodăriilor colective și al nu
mărului noilor înscriși în cele exis
tente, are la bază, în primul rînd, 
rezultatele grăitoare obținute de gos
podăriile colective. Sub îndrumarea 

, comitetului raional de partid, orga- 
’ nizațiile de bază și consiliile de con- 
I ducere ale gospodăriilor colective au
î depus o muncă rodnică pentru obți-

nerea de recolte 
bogate, pentru dez
voltarea sectorului 
zootehnic, 
producții ridicate 
de lapte, 
lină. Organizațiile 
de partid din gos

podăriile colective „Gheorghe Doja“- 
Popeni, „24 Ianuarie“-Grivița, „6 Mar. 
tie“-Drujești, „30 Decembrie"-Pogo- 
nești și altele au dus în rîndul colec
tiviștilor o intensă muncă de lămuri:- 
în ceea ce privește avantajele creș
terii animalelor, proprietate obșteas
că, arătîndu-le că o bună parte din 
veniturile bănești provin din secto
rul zootehnic. In felul acesta, efecti
vele de animale de producție au cres
cut dublu față de anul 1959, creștere 
care s-a realizat prin cumpărări de 
animale de rasă și din prăsilă pro
prie. Astfel, numărul de bovine a 
crescut de la 2.191 capete, cîte aveau 
gospodăriile colective la 1 ianuarie 
1960, Ia un număr de 4.779 capete ; 
al ovinelor de la 12.024 la 23.146 ca
pete, al păsărilor de la 4.462 la 13.130.

Comitetul raional de partid a În
drumat organizațiile de bază și con
siliile de conducere ale gospodării
lor agricole colective să folosească 
din plin toate resursele locale pen
tru a putea construi mai mult și mal 
ieftin. In urma măsurilor luate, nu
meroase gospodării colective au reu
șit să construiască grajduri, saivane 
și maternități pentru scroafe într-un 
timp scurt și cu cheltuieli mult mai 
mici decît înainte și să folosească e- 
conomi'ile realizate pentru a-și ri
dica alte construcții sau să-și procure 
animale. Numai în anul acesta, de 
exemplu, s-au construit 182 de obiec
tive din care 52 grajduri, 28 mater
nități pentru porcine, 25 saivane pen
tru oi și altele.

Consolidarea economică a gospodă

DANILA VASILE 
prim-secretar al comitetului 

raional P.M.R. Bîrlad

(Continuare în pag. 4-a)

pentru

carne,

Buletinul muncilor agricole
In săptămîna trecută s-au mai exe

cutat arături adinei de toamnă pe 
circa 225.000 de ha, realizindu-se pină 
în prezent 70 la sută din plan. Pe 
lingă regiuni cu realizări bune ca 
Suceava și Craiova sînt regiuni ca, de 
pildă, Cluj, Ploești, lași și Oradea, 
unde planul la arături a fost realizat 
doar în proporție de 40 pină la 60 la 
sută. Dat fiind că vremea se menține 
favorabilă, se impune ca în zilele ur
mătoare să fie mult intensificate ară
turile adinei pentru însămînțărilc de 
primăvară.

In acest scop, trebuie concentrate 
toate forțele de lucru disponibile pen. 
tru efectuarea arăturilor adinei pe 
întreaga suprafață prevăzută, organi- 
zîndu-se munca brigăzilor de tractoare 
în cit mai multe schimburi de noapte.

î tr
In acest an, colectiviștii din comu

nele Valea Mare și Curtișoara, raio
nul Slatina, au dobîndit între 3.100— 
3.200 kg porumb boabe la ha. Recol
tele bogate obfinute se datoresc a- 
plicării cu strictețe a regulilor agro
tehnice și iaptului că porumbul a lost 
însămîntat în agoare adînci de toam
nă pe întreaga suprafață. Apreciind 
importanta arăturilor adînci de toam
nă, colectiviștii de aici au contractat 
cu S.M.T.-ui Recea ca și în acest an 
să li se execute arături pe toată 
suprafața ce va fi cultivată în pri
măvară cu porumb.

In aceste zile cei 12 mecanizatori 
din brigada a V-a de tractoare de 
sub conducerea comunistului Teodor 
Nica zoresc executarea acestor lu
crări pe ogoarele gospodăriei agri
cole colective „Gh. Doja" din Curti
șoara. Președintele gospodăriei, tov. 
Nicolae Ghenea, împreună cu direc
torul S.M.T.-ului Recea, tov. Mindroc 
Gavril, au verificat calitatea lucră
rilor executate de tractoristul Geană 
Constantin.

Aici la Curtișoara, tractoriștii din 
brigada a V-a, antrena/i în întrecerea 
socialistă organizată de comitetul 
sindicatului, au făcut arături adînci 
pe o suprafafă de peste 300 de ha. 
Planul de producție al brigăzii pe în
treaga campanie de toamnă de 2.359 
hantri a fost îndeplinit încă de la

CIFRELE DE PLAN PE 1961
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Trebuie folosite pe scară largă și ate
lajele.

Pînă în prezent, s-au aplicat îngră
șăminte naturale pe terenurile pe care 
s-au efectuat arături adinei de toamnă 
în suprafață de 215.852 ha, iar îngră
șăminte chimice pe 55.756 ha. Rezul
tatele obținute la transportul și încor
porarea îngrășămintelor naturale sînt 
cu totul nesatisfăcătoare, față de po
sibilitățile existente.

De aceea, acum cînd a fost eliberat 
de la celelato lucrări ale cîmpuiui un 
mare număr de mijloace de transport, 
se impune ca ele să fie folosite pe 
scară largă pentru a se transporta la 
cîmp cantități cît mai mari de gunoi 
de grajd și a fi fertilizate suprafețe 
cît mai mari de teren.r
jumătatea lunii noiembrie. De atunci 
brigada lucrează în depășire. Tracto
ristul Geană Constantin pînă la acea 
dată realizase peste două planuri pe 
campanie.

In aceeași zi am trecut cu direc
torul sta(iunii și pe la alte gospodă
rii colective din raza de activitate. 
Peste tot tractoriștii, animafi de do
rința de a se achita cu cinste de 
sarcinile contractuale, zoreau cu exe
cutarea arăturilor adînci. In gospo
dăriile colective din Brebeni, Opo- 
relu, Valea Mare, Piatra Olt, Piatra 
Sat și altele, lucrările erau terminate.

La întoarcerea în stațiune am aflat 
că planul la arăturile adînci de toam
nă de 6.533 hantri fusese depășit cu 
peste 1.500 de hantri.

— întrecerea socialistă, spunea or
ganizatorul de partid, tov. Badea 
Gheorghe, și-a spus cu tărie cuvîntul. 
Realizările dobîndite au permis sta
țiunii să-și depășească planul anual 
de producție cu peste 2.000 de han
tri, să economisească peste 200.000 
lei, să reducă preful de cost al lucră
rilor cu 24,54 lei per hantru. Cele 23 
gospodării colective și peste 50 de 
întovărășiri agricole deservite de noi 
au primit și în actuala perioadă de 
lucrări un sprijin prețios din partea 
mecanizatorilor.

ION LEȘEANU

de microbiologie agricolă

/

O măsură care contribuie Ia obținerea unei producții sporite de fructe 
la hectar este lupta contra dăunătorilor pomilor. In fotografie : un 
aspect de la stropitul de iarnă al pomilor în livada gospodăriei de 

stat Băicoi, regiunea Pitești
Foto : V. CAZACU

Intre 25—27 noiembrie a.c., a avut 
Ioc la Institutul de cercetări pentru 
mecanizarea agriculturii — Băneasa 
— cea de-a 3-a sesiune științifică de 
microbiologie agricolă, organizată de 
Centrul experimental de îngrășămin
te bacteriene. La sesiune au partici
pat numeroase cadre de cercetare și 
didactice din institutele de cercetări 
și de învățămint din agricultură, in
gineri și tehnicieni din unitățile a- 
gricole de stat șl cooperatiste, pre
ședinți de gospodării agricole colec
tive, precum și reprezentanți ai unor 
centre școlare agricole și ai diferite
lor Întreprinderi Interesate In pro
blemele de microbiologie.

șl silvicultură, 
de ciuperci co- 
diverse proble- 
solului.

IN RAIONUL RÎMNICU SĂRAT

Să fie intensificat ritmul arăturilor adînci
și a! fertilizării solului

în ultimele două-trei săptămîni în 
raionul Rîmnicu Sărat vremea s-a 
menținut în general favorabilă mun
cilor agricole. Profitînd de timpul 
frumos, multe din unitățile agricole 
de stat și cooperatiste din acest ra
ion au intensificat ritmul de exe
cutare a arăturilor adînci și al trans
portării și încorporării în sol a în
grășămintelor naturale.

Gospodăria agricolă colectivă din 
Ziduri a recoltat anul acesta cu 1.100 
de kg mai puțin porumb la ha pe 
tarlaua cultivată cu porumb 
tură de primăvară.

— Pierderea de recoltă te^uzată 
de faptul că am însămînțat porum
bul în arătură de primăvară, îmi 
spunea zilele trecute comunistul Ior- 
dache Tudose, brigadier de cîmp la 
gospodăria din Ziduri, ne-a dat mult 
de gîndit. Tocmai de aceea am luat 
din vreme măsuri pentru ca în acest 
an să nu ne rămînă nici un petec 
de pămînt nearat din toamnă.

Și într-adevăr, gospodăria colec
tivă din Ziduri se află printre uni
tățile fruntașe din raion în execu
tarea arăturilor adînci pentru însă- 
mînțări de primăvară. Zilele tre
cute, Moise Tudor, Dragomir Gheor- 
ghe, Arion Stan și ceilalți tractoriști 
din brigada a 7-a a S.M.T.-ului Zi
duri executau pe terenurile gospo
dăriei arături pe ultimele suprafețe 
destinate însămînțărilor de primă
vară. De asemenea, pentru a spori 
rodnicia pămîntului, colectiviștii din 
Ziduri încorporaseră sub brazdă mai.

în ară-

bine de 2.400 tone de gunoi de grajd, 
îndeosebi pe terenurile care vor 
cultivate cu plante tehnice.

Realizări frumoase la arături 
fertilizarea terenului au obținut 
alte unități agricole cooperatiste din 
raion. Gospodăria colectivă „Secera 
și Ciocanul" din satul Nicolae Fleva, 
de pildă, arase pînă la 24 noiem
brie toate cele 620 de hectare pre
văzute în plan și fertilizase cu gu
noi de grajd mai bine de 90 de hec
tare. Tot astfel, gospodăriile colec
tive „Unirea" din Dăscălești, „Drum 
nou", din Eliade Rădulescu și „Steaua 
Roșie" din Pueștii de Jos, isprăvi
seră de executat arăturile adînci 
pentru însămînțări de primăvară și 
transportaseră la cîmp și încorpo
raseră în sol cîte 1.300—2.000 tone 
de îngrășăminte naturale.

Dacă gospodăriilor colective din 
raionul R. Sărat li se pot aduce 
laude în ceea ce privește executarea 
arăturilor adînci și fertilizării tere
nurilor, nu același lucru îl putem 
spune însă despre cele 38 de înto
vărășiri agricole existente în raion. 
Cu excepția întovărășirilor din Obi
diți și Ciorăști, care stau bine cu 
executarea arăturilor adînci, în res
tul unităților ritmul acestei lucrări 
este cu 
pînă la 
hectare 
rășirile 
decît 5.543 de hectare, adică nici 50 
la sută din plan.

Slab se desfășoară, de asemenea, 
în cadrul majorității întovărășirilor

fi

Și
Și

totul nesatisfăcător. Dovadă: 
24 noiembrie din cele 12.050 
care le au de arat întovă- 
din raion, nu se realizaseră

La gospodăria agricolă de stat Cisnădie, regiunea Stalin, se dezbat sarcinile de plan pe anul 1961. Pen
tru sectorul zootehnic, planul prevede — între altele — construirea a 3 grajduri de tineret bovin, introdu
cerea in 3 grajduri a alimentării cu apă și mărirea efectivului de animale cu 300 de vaci de lapte. în foto
grafie : tov. Moraru Zaheu, directorul gospodăriei, se sfătuiește cu brigada de mulgători condusă de Gu- 
reanu Ion, asupra metodelor pe care să le aplice în 

unității in
vederea îndeplinirii sarcinilor de plan ce revin 
1961.

Foto: D. CONSTANTINESCU

Angajamente de oameni harnici
Se lăsaseră de mult umbrele se

rii. In biroul secfiei I a gospodăriei 
de stat din Leordeni, raionul Topo- 
loveni. era mare animație. Munci
torii și maiștrii de cultură erau ve
seli, căci bilanțul hărniciei lor era 
bogat. Acum, întro ședință sindi
cală, urma să fie analizată activi
tatea din acest an a secției, și să 
fie înminate cifrele de plan pentru 
anul 1961.

— Dacă n-ar fi fost lipsa de ploaie 
ce s-a menținut multe luni pe aci, 
depășirile noastre de plan ar fi fost 
mult mai mari, spune ing. Bahrim,

șeful secfiei. Cu toate acestea .colec
tivul secției și-a încheiat activitatea 
cu realizări bune. La mere, planul de 
producție și de livrare a fost reali
zat în procent de 144 la sută, la ci
reșe 135 la sută, la pere 216 la sută. 
La prune am avut sarcină de plan 
259 de tone și am realizat 269. La 
struguri, am depășit planul de pro
ducție cu aproape 900 de kg la ha. 
A fost redus totodată și prețul de 
cost, atît la struguri cît și la fructe. 
De pildă, la fructele sîmburoase în 
loc de 1,22 lei cît era planificat, 
fiecare kilogram a fost produs cu

Pref de cost cît mai scăzut

și acțiunea de fertilizare a solului, 
întovărășiri mari ca cele din Boldu, 
Bălțați și R. Sărat, bunăoară, cu 
largi posibilități de fertilizare a te
renurilor, nu transportaseră pînă la 
24 noiembrie nici măcar o tonă de 
gunoi pe cîmp. Acest lucru, ca și 
ritmul nesatisfăcător de executare a 
arăturilor adînci, dovedește fără în
doială o slabă organizare a muncii 
de către conducerile acestor unități 
și o serioasă lipsă de îndrumare și 
control din partea cadrelor tehnice 
de la comune și raion. In loc să-i 
mobilizeze pe întovărășiți pentru a 
folosi toate atelajele la executarea 
arăturilor și transportul gunoiului 
de grajd, majoritatea conducerilor 
acestor unități se complac în situa
ția de a aștepta totul de la S.M.T. 
Desigur că este bine ca arătura să 
se execute cu tractorul. în situația 
în care însă cele două S.M.T.-uri 
din raion nu pot face față unui vo
lum atît de 
vine să fie 
lajele.

De aceea, 
ca organele 
și raion,
nale și conducerile întovărășirilor 
să treacă neîntîrziat la luarea celor 
mai potrivite măsuri care să ducă 
la grăbirea ritmului de executare a 
arăturilor și de transportare și în
corporare în sol a îngrășămintelor 
naturale.

Referatele și comunicările prezen
tate au tratat o serie de probleme 
importante, printre care amintim pe 
cele legate de aplicarea Îngrășămin
telor bacteriene în condiții de pro
ducție, folosirea culturilor de bacte
rii pectinolitice la topitul plantelor 
textile, folosirea culturilor microbie- 
ne In nutriția animalelor șl peștilor, 
întrebuințarea unor preparate ento- 
mo-patogene In combaterea dăunăto
rilor din agricultură 
producerea miceliilor 
mestiblle, precum și 
me de microbiologla

Se poate aprecia că recenta sesiu
ne s-a evidențiat printr-o mai se
rioasă aprofundare a problemelor de 
microbiologie agricolă. Din discuțiile 
purtate a reieșit că este nevoie de o 
mal bună fundamentare științifică a 
folosirii diferitelor preparate micro- 
biene, fapt care implică necesitatea 
creării unei metodici comune de cer
cetare In domeniul microbiologie! a- 
gricole.

Scoțind in evidență importanța mi
crobiologici agricole și aportul pe 
care ea 11 poate aduce la îndeplini
rea sarcinilor trasate de 
treilea Congres al P.M.R. 
din agricultură, vorbitorii 
de asemenea, necesitatea 
mai strînse de practica
acestui domeniu de cercetare.

cel de-al 
lucrătorilor 
au reliefat, 
legării cit 
agricolă a

Intr-o adunare de partid, deschisă, 
comuniștii din gospodăria agricolă 
de stat Beclean au dezbătut zilele 
trecute cifrele planului de produc
ție pentru anul 1961.

Cu acest prilej, participanții au 
analizat cu deosebit spirit de răspun
dere activitatea de producție desfă
șurată de lucrătorii gospodăriei în 
acest an, făcînd numeroase propu
neri pentru punerea în valoare a tu
turor posibilităților unității pentru 
realizarea și depășirea sarcinilor de 
plan pe anul viitor.

S-a subliniat, printre altele, că în 
anul 1960, producția de lapte plani
ficată la 3.100 litri pe cap de vacă 
furajată va fi depășită. A fost cri
ticată totodată risipa de furaje care 
se mai face în .gospodărie, fapt care 
a determinat într-o măsură însemna
tă depășirea prețului de cost plani
ficat al laptelui.

Mai mulți vorbitori au arătat că 
sindicatul gospodăriei s-a preocupat 
insuficient de problemele producției, 
consfătuirile de producție au avut de 
multe ori un caracter formal, iar în
trecerea socialistă s-a desfășurat spo
radic, la întîmplare, nefițnd axată pe 
sarcinile concrete de plan ce revin 
gospodăriei.

Subliniind importanța cunoașterii 
din vreme a planului de producție 
pe anul viitor, îngrijitorul de viței 
Ion Grbcu, care este și responsabil 
de grupă sindicală în sectorul, zooteh
nic, s-a angajat' să depășească, pînă 
la sfîrșitul acestui an, cu 20 de kg. 
sporul de greutate' Ia -lotul de viței 
pe care îl are în grijă. El a propus 
întocmirea unor grafice pe care să 
poată fi urmărite zilnic rezultatele în 
producție al lucrătorilor angajați-în 
întrecerea socialistă.

Inginerul șef al gospodăriei, tova
rășul Traian Cucerzan, a analizat >pe 
larg posibilitățile de realizare a sar
cinilor de plan pe anul 1961.

— In medie, în cursul anului viitor 
vom avea în producție 136 de vaci 
de la care e planificat să obținem 
3.200 de litri lapte pe cap de vacă 
furajată — a spus el. Producția pre. 
văzută în plan poate fi depășită, iar 
prețul de cost redus cu mult sub cel 
realizat în 1960, dacă vom aplica cu 
strictețe complexul de reguli zoo
tehnice stabilit — hrănire raționa
lă și la timp, bună întreținere etc.,

. 'J

mare de lucrări, se cu- 
folosite la arat și ate-

socotim, că este necesar 
agricole de la comune 

sfaturile populare comu-

V. POMPILIU

Tractoriștii Bîrsan Ion și Tomoioagă Vasile, lucrind pe 
tarlaua gospodăriei colective din Căllnești, raionul 
Sighet.au iăcut arături de proastă calitate.

— îndreptați drumul băieți î
— Nu arătura I...

Desen de C. CRĂCIUN

dacă vom produce nutrețuri de bună 
Calitate și . la un preț de cost cît mai 
scăzut. Bazîndu-ne pe experiența 
fruntașilor din sectorul zootehnic, 
printre care sînt tovarășii Ion Dan, 
Ko Ștefan, Ion Zăgreanu și alții, vom 
obține rezultatele pe care le dorini.

Alți vorbitori au insistat îndeosebi 
pe importanța reducerii prețului de 
cost al produselor, subliniind căile 
de rezolvare a acestei probleme. Fo
losind cît mai judicios și cu spirit 
de răspundere mijloacele de care dis
pune, gospodăria va trebui să obțină 
în anul viitor de pe cele 250 de hec
tare ce vor fi însămînțate cu porumb 
pentru boabe o producție medie la 
hectar de 2.200 kg. boabe la un preț 
de cost de 650 lei tona; porumbul 
siloz trebuie să se obțină cu 67 lei 
tona.

In aceste zile, cifrele planului de 
producție sînt prelucrate în cadrul 
grupelor sindicale cu toți lucrătorii 
gospodăriei, astfel că fiecare dintre 
ei va cunoaște din timp ce sarcini 
îi revin pentru realizarea planului u- 
nității în anul viitor.

T. CERNEANU

0.93 lei, iar la fructe semințoase 
în loc de 1,34 kg lei s-a obținut 
0,74 lei.

Șeful secției a mai arătat că mun
citorii secției și-au dovedit hărni
cia șj la tăierile de ușurare ?i mu- 
șuroitul viei. Zecile de hectare de 
vie au fost pregătite bine pentru 
iernat.

începînd din ziua de 5 noiembrie 
pînă la 20 noiembrie,, s-au făcut a- 
poi completări de goluri în livadă, 
pe 250 ha. Intîî s-au executat cele 
3.000 de gropi, apoi s-a trecut la 
plantat sub conducerea brigadieri
lor Marinescu Octovian șj Anton 
Ion.

Alți muncitori au trecut la des- 
fundatui a 25 hectare, tot pe pante, 
în terase. Aci, în primăvară, va fi 
plantată cu viță de vie din soiurile 
Riesling și Fetească. Mai bine de 
150 de muncitori continuă această 
lucrare.

Acum, șeful secției a dat citire 
cifrelor de plan pe 1961. Creioanele 
și stilourile maiștrilor de cultură și 
ale muncitorilor fruntași au prins 
să lunece ușor pe hîrtie.

La sfîrșit, s au ridicat mulți 
tre ei : Și tov. Vasilică C-tin, și 
tea Dumitru, și alții...

Angajamentele secției sînt
mult decît pilduitoare. Colectivul de 
muncă s-a angajat să dea în anul 
viitor în 
struguri, 
vagoane, 
vagoane,

din- 
Pas-

mai

loc de 40 de vagoane 
cît prevede planul, 50 
La prune în loc de 27 
cît e prevăzut în plan,

rie 
de 
de 
el

sa angajat să dea 40 de vagoane, 
la mere 45 de tone în loc de 35, 
la pere, față de 16 tone prevăzute, 
30 de tone.

Ca și în acest an, angajamentele 
vor fi îndeplinite cu siguranță.

c

I. TERBESCU

Dascălu Vasile și Grigoraș Nicolae 
din Mărășești, raionul Panciu, s-au 
înscris, de curînd în gospodăria co
lectivă din această comună. La fel ca 
ei au fqcut și alți țărani muncitori de 
aici, aducînd în gospodărie aproape 
100 de hectare teren arabil și vie.
- Mai avem și alte cereri, spunea 

Ion Ciontu, președintele gospodăriei 
colective, pe care le vom supune adu- z 
nării generale spre aprobare. Ne 
bucurăm că oarne.
nil s-au 
roadele 
comun.

Care 
roade ?

Pe scurt vorbind, 
tivă „30 Decembrie" din Mărășești a 
obținut în acest an recolte bogate la 
hectar : 2.000—2.200 kg grîu, 1.700 kg 
floarea-soarelui, 2.200—2.300 kg po
rumb boabe ; via a dat peste 4.500 
kg struguri la hectar.

Succesele colectiviștilor n-au rămas 
neluate în seamă de țăranii munci
tori din comună. Ele au arătat și în 
acest an că în gospodăria colectivă 
munca e mai spornică, că aduce mari 
bucurii. Și bucuria aceasta s-a văzut, 
bunăoară, la împărțirea avansurilor de 
40 la sută, cînd colectiviștii au dus 
acasă bucate și bani buni.

— Cît ai primit nene Gheorghe ? au 
întrebat vecinii pe Gheorghe Pușcașu,

Colectivistul a arătat spre căruța 
plină de saci :
- Aproape 900 kg grîu și 

2.500 lei numai ca avans pînă la 
septembrie.

Vecinii s-au uitat cînd la căruța 
grîu, cînd la Gheorghe Pușcașu :

— Dar ceilalți colectiviști ?
— Păi, Elena Ciontu are 377 

muncă, I 
nașcu 305 
fel.

Oamenii n-au făcut socoteala cu 
creionul, dar și-au dat seama că bu
catele și banii primiți numai ca avans 
de către colectiviștii din Mărășești nu 
sînt de colea. Unii dintre ei mai știau

convins de 
muncii în

sînt aceste
Noi ogoare unite

gospodăria colec-

peste
1

cu

zile, 
lon Geogîrdea 300, Safta lo- 
"5 zile-muncă, și ceilalți la

■că gospodăria colectivă a agonisit șl 
o frumoasă avere obștească : peste 
1.000 de oi, vreo 70 de vaci,, peste 150 
de scroafe și porci.

...Intr-o zi Dascălu Vasile l-a tntîl- 
nît pe președintele gospodăriei. Ca 
oameni de sat și ca prieteni, au vorbit 
ba de una, ba de alta.
- Eu să-ți spun drept, tovarășe 

Ioane, nu prea îmi dam seama de felul 
cum muncesc colectiviștii și,- de i cît,

cîștigă. Nu-mi pu
team da seama 
bine, numai așa din 
auzite, dar ce am 
văzut cînd ați im- 
păirțit avansul, m-a

luminat într-adevăr. el
Ion Ciontu, președintele, s-a arătat 

bucuros de vorbele omului și a căutat 
să-i arate tot adevărul.

- Sâ-ți spun în puține cuvinte cit 
primesc colectiviștii în ăst an pentru 
fiecare zi-muncă. Uite, 2,900 kg grîu, 
5,500 kg porumb, 1 kg struguri, 0,-30u 
kg cartofi, și alte legume și zarzava
turi, precum și cîte 16 lei. Ce zici, e 
rodnică munca în gospodăria colec
tivă ?

Darcâlu Vasile s-a uitat drept în 
ochii președintelui gospodăriei, grăind:

- Da I
A fost un răspuns dat pe drept și 

ca dovadă stă faptul că peste citeva 
zile de 
Dascălu 
podăria 
scriere.
- Ce 

fac și eu ; acesta e drumul nostru - 
drumul gospodăriei colective, a zis el.

Din ziua aceea, alte și alte cereri 
au fost depuse la gospodăria colectivă 
din Mărășești. Astfel, rîndurile colec
tiviștilor s-au lărgit, gospodăria s-a 
mărit cu încă aproape 100 de hectare.

Dascălu Vasile și Grigoraș Nicola* 
sînt acum cei mai activi dintre oame
nii care duc muncă de lămurire pen
tru ca toți țăranii muncitori din Mără
șești să vină în gospodăria colectivă.

R. S.

la discuția cu președintele, 
Vasile s-a prezentat la gos- 

colectivă cu cererea -de în-

fac oamenii cu scaun la cap,

Sighet.au


Pe magginea unei dări de seamă

Din lipsurile anului trecut, 
învățăminte pentru prezent

Consfătuirea regională organizată 
de Comitetul executiv al sfatului 
popular regional draiova privind 
organizarea și desfășurarea învăță
mântului agrozootehnic de masă pe 
anul 1960—1961 a avut loc încă 
începutul lunii noiembrie. Cum 
și firesc, lucrările consfătuirii 
început cu o amplă discutare a 
îului cum s-a desfășurat această 
importantă activitate de propagan
dă agricolă în anul care a trecut.

Este un lucru știut că în ultimii 
ani, în regiunea Craiova, sub îndru
marea organelor de partid și prin 
preocuparea sfatului popular regio
nal, a fost antrenat la cercurile a- 
grozootehnice un mare număr de 
cursanți, că în sprijinul acestei ac
țiuni au fost mobilizate cadrele din 
învățămîntul superior, din școlile 
profesionale agricole, cercetători, 
presa, radioul etc. Rezultatele învă
țământului agrozootehnic de masă 
s-au văzut în recoltele și producți
ile tot mai mari obținute de oame
nii muncii de pe ogoarele regiunii, 
în creșterea simțitoare a nivelului 
lor de trai.

Așa cum arată și darea de seamă, 
în anul care a trecut în regiunea 
Craiova au fost cuprinși 108.590 de 
cursanți. Printre unitățile agricole 
care au obținut cele mai bune re
zultate în învățămîntul agrozooteh
nic de masă se numără S.M.T. 
ca, care a cîștigat de altfel și 
gul roșu de stațiune fruntașă 
țară, gospodăriile agricole de 
din Segarcea, Băilești, Cetate, Moță- 
ței, sau gospodării agricole colective 
cum sînt cele din Maglavlt, Poiana 
Mare, Piscu Vechi, Gighera, Gîngio- 
va, Bechet și altele.

Acolo unde cercurile 
drate cu cei mai buni 
petenți lectori, acolo 
mîntului agrozootehnic i s-au asigu
rat cele mai bune condiții mate
riale, lecțiile s-au ținut cu regula
ritate, frecvența cursanțilo.r a fost 
bună, metodele noi agrozootehnice 
au devenit un bun prețios al lucră
torilor ogoarelor. Evidențiind acti
vitatea rodnică depusă de unii lec
tori și organe agricole raionale pen
tru succesul învățămîntului agro
zootehnic de masă, darea de seamă 
subliniază cu obiectivitate și o sea
mă de aspecte negative, pentru ca 
acestea să nu se mai repete și in 
acest an.

Una din aceste lipsuri se concre
tizează în faptul că nu toate cercu
rile organizate și-au dus activitatea 
pînă la sfârșit și cu același număr 
de cursanți. Experiența anului tre
cut ne arată că peste 160 de cercuri 
agrozootehnice organizate în gospo
dăriile colective și pe lingă cămi
nele culturale și-au încetat după un 
timp activitatea. Aproximativ 30.000 
de cursanți, eiiprinși inițial în di
verse cercuri de învățământ nu au 
terminat studiul la care s-au în
scris. Reflectînd asupra acestei si
tuații, sfatul popular regional tre
buie să ia măsuri eficiente pentru 
a întări munca de organizare a în
vățămîntului agrozootehnic de masă 
și mai ales controlul acestei activi
tăți de la raion și pînă la fiecare 
comună, unitate și cerc.

la 
era 
au 
fe-

Bîr- 
stea- 

pe 
stat

au fost inca
și mai com- 
unde învăță-

Craiova, ca de altfelIn regiunea
în toate regiunile țării, exisță sufi
ciente posibilități pentru a îmbună
tăți conținutul lecțiilor ce se țin la 
cerc, pentru a antrena în munca de 
lector toate cadrele tehnice agricole 
existente, pentru a ridica activita
tea fiecărui lector la nivelul frun
tașilor, pentru ca lecțiile să cores
pundă specificului producției, să in
tereseze în cea mai mare măsură 
pe fiecare cursant. Un bun exem
plu de organizare a învățămîntului 
agrozootehnic îl oferă gospodăriile 
agricole de stat Segarcea, Băilești 
și altele, care amil trecut au înfiin
țat cercuri zootehnice separat pen
tru lucrătorii din fiecare fermă și 
cercuri agrotehnice 
cultură importantă 
podăriei.

Din păcate însă, 
agricole cooperatiste cercurile 
studii au fost organizate șablon, 
lecțiile au tratat probleme generale, 
lectorii nu au avut in vedere spe
cificul de producție local, nu s-au 
interesat să afle ce anume probleme 
interesează în mod deosebit pe 
cursanți.

Lipsa de orientare a unor organe 
agricole raionale, superficialitatea 
cu care ele au organizat, îfi anul 
trecut, învățămîntul agrozootehnic 
de masă se vede și din faptul că 
în raioane cu un pronunțat carac
ter pomicol și zootehnic ca Baia de 
Aramă, Gilort, Tg. Jiu, Vînju Mare, 
Novaci, Turnu Severin nu s-a orga
nizat nici un cerc special cu aceste 
probleme. In raioanele Segarcea și 
Calafat, s-au organizat cercuri pen
tru diverse ramuri ca zootehnie, vi
ticultură, pomicultură, dar nu s-au 
organizat cercuri legumicole, deși în 
ambele raioane legumicultura se 
practică pe scară tot mai largă, nu
meroase gospodării. agricole colectiv 
ve avînd brigăzi legumicole, au con
struit sere, și livrează în fiecare an 
însemnate cantități de legume tim
purii. •

Darea de seamă atrage atenția și 
asupra unui alt lucru important. In 
raioane ca Gura Jiului,' Cujmir, Ca
lafat, Corabia, trebuie organizate 
mai multe cercuri de creștere a pă
sărilor și viermilor de mătase, ca și 
legumicole, foarte potrivite condiți
ilor existente aici.

Consfătuirea a dezbătut și alte 
probleme importante cum ar fi ne
cesitatea pregătirii lectorilor cți noi
le realizări în știința și practica a- 
gricplă, g asigurării condițiilor ma
teriale desfășurării acestei activi
tăți, ca și asupra importanței anali
zării periodice a ' felului cum se 
desfășoară învățămîntul în fiecare 
raion și pe regiune.

Analizând cu obiectivitate și a- 
dîncime problemele organizării și 
desfășurării învățămîntului agrozo
otehnic de masă, elaborând un plan 
de măsuri corespunzător, sfatul 
popular regional Craiova a dovedit 
că este preocupat să pună la teme
lia noului an o organizare temeini
că, o orientare mai bună, să ridice 
la un nivel mai înalt această im
portantă activitate.

pentru fiecare 
din cadrul gos-

în multe unități
de

C. LUCIAN

99 Dascălul" și elevii săi
de duminică. După un vechi 
în centrul comunei Vad din

cultură

De curînd, în comuna Valea Mare, raionul Slatina, s-a terminat con
strucția unui frumos cămin cultural

Foto: C. DUMITRU
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Din munca comisiei de inovații a Trustului Gostat din Regiunea Autonomă Maghiară
In ultimii ani mișcarea de inovații și 

și raționalizări a luat o largă extindere 
și in gospodăriile agricole de stat din 
Regiunea Autonomă Maghiară. Munci
torii, tehnicienii și inginerii din aceste 
unități au realizat un însemnat număr 
de inovații. Multe inovații au fost ge
neralizate pe regiune, iar altele se află 
in stadiu de generalizare.

Pe baza planului întocmit, comisia 
de inovații a Trustului nostru a urmărit 
anul acesta Îndeaproape munca ino
vatorilor și rațicnalizotorilor din gos
podăriile agricole de stat, acordindu- 
le - ori de cite ori s-a simțit nevoia 
- consultații tehnice șt ajutor direct 
pentru punerea in aplicare a 
țiilor. Datorită acestui ajutor, 
că nu există unitate care să 
una sau mai multe inovații, 
la realizarea de inovații este 
vul G.A.S. Uzun, unde această muncă 
a stat permanent în atenția sindicatu
lui gospodăriei. Dintre numeroasele

inova- 
aproape 
nu aibă 
Fruntaș 
colocti-

multă grijă pentru materialele
de propagandă agricolă vizuală

grijă, fiind consultate de crescătorii 
de animale din comună.

în gospodărirea și folosirea mate
rialelor de propagandă vizuală exis
tă însă și o serie de deficiențe. La 
multe secții agricole raionale nu se 
ține o evidență a materialelor de 
propagandă vizuală primite și nioi 
asupra felului cum ele au fost re
partizate. Adeseori chiar cei însărci
nați cu munca de propagandă agri
colă dau o cu totul altă întrebuin
țare acestor materiale, uitând de 
scopul în care au fost întocmite, 
de faptul că pentru editarea lor s-au 
cheltuit sume importante. Cum se 
poate explica astfel atitudinea unor 
salariați ai secției agricole a sfatului 
popular raional Sibiu, care în loc 
să difuzeze afișele ce popularizau 
concursurile agricole republicane le 
foloseau ca hîrtie pentru diverse si
tuații și tabele interne ?

Și la unele sfaturi populare comu
nale cum este cel din comuna Bă
noasa, raionul Giurgiu, din neglijen
ța și nepăsarea tehnicienilor agri
coli, afișele și celelalte materiale de 
propagandă vizuală capătă destinații 
nepermise.

Cît de superficial au privit tova
rășii din conducerea S.M.T. Roman 
concursul de inovații organizat de 
Ministerul Agriculturii se poate a- 
precia și după faptul că planșele 
planului tematic au fost folosite 
pentru înfundarea unor geamuri 
sparte

Deși diăfilmele agricole 
vețlit, 
secții 
dea în folosință unităților, 
tâmplă la secțiile agricole 
nelor Urziceni și Videle, 
agricolă a raionului Videle un

E zi 
obicei, 
raionul Sighet, era adunat, aproape 
tot satul. Tinerii spuneau glume și 
rîdeau cu poftă, bătrînii își depănau 
amintirile. Dincolo în sala mare a 
căminului cultural se ținea prima 
lecție din cadrul învățămîntului a- 
grozootehnic de masă. Elevii cercu
lui sînt peste 30 de întovărășiți. O 
bună parte dintre cursanți au depă
șit prima jumătate a vîrstei, sînt oa
meni care cu mîinile lor crăpate și 
bătătorite dau viață recoltelor, fac 
pămîntul să rodească mai bine. Dar 
ei încă nu sînt mulțumiți. Vor și mai 
mult. Vor ca ogoarele întovărășirii 
să rodească cu mai mult belșug, 
munca lor să fie mai cu spor. De 
aceea au dorința nesecată de a în
văța, de a se familiariza tot mai 
mult cu „tainele" științei. Ei învață 
de mai mulți ani în cadrul acestui 
cerc. Cine-i lectorul lor? II cheamă 
Victor Chișu și este învățător la 
școala de 7 ani din comună.

In sală e liniște desăvîrșită. Se 
aude doar vorba plină de pitoresc a 
lectorului. De data aceasta cursanții 
audiază o lecție despre importanța 
îngrășămintelor organice, 
bacteriene, f 
trează aceste 
rite culturi 
lor.

La sfîrșitul 
cuții și întrebări. Fiecare dintre ei 
avea de spus cîte ceva. Ananie loan, 
Lăscăian Ștefan și mulți alții 
pus o sumedenie de întrebări la 
lectorul a dat răspunsuri bune, 
înțelesul tuturor, iar cursanții 
fost mulțumiți.

Era seară și dinspre Gutin bătea 
un vînt rece. Profesorul Chișu Vic
tor îmi povestea despre „școlarii"

lui și îmi spunea că sînt deosebit de 
harnici. Cunosc multe lucruri. în
vățămintele le aplică în practică. 
Dovadă Șînt producțiile mari obți
nute în anul acesta, producții care 
au demonstrat celor cu gospodării 
individuale superioritatea muncii în 
întovărășire.

VASILE OANȚĂ 
corespondent

Materialele de propagandă agrico
lă vizuală ca planșe, pliante, fotoga- 
zete, foi volante, filme și diafilme 
sînt un mijloc eficace în acțiunea 
de generalizare a metodelor agro
zootehnice înaintate și popularizarea 
experienței unităților agricole so
cialiste fruntașe.

înțelegîndu-se acest lucru, în mul
te unități aceste materiale sînt stu
diate cu interes de către lucrătorii 
din agricultură, care-și îmbogățesc 
astfel cunoștințele lor tehnico-cultu- 
rale. Așa stau lucrurile, de pildă, 
la gospodăria colectivă „I. C. Frimu" 
din comuna Leordeni, raionul Topo- 
loveni. Aici există bunul obicei ca 
pliantele să fie prelucrate în colectiv 
sau studiate individual. Colectiviștii 
au aplicat cu succes în practică une
le recomandări ca aplicarea a trei 
prașile progresiv mai superficial, 
aplicarea îngrășămintelor suplimen
tare, primăvara, la cultura florii- 
soarelui etc. De asemenea, și țla gos
podăria de stat din aceeași comună 
broșura și pliantul privind organi
zarea acțiunii de combatere a ero
ziunii sulului le-au fost ingiueritar 
de folos la construirea teraselor, în 
noile plantații de vii.

In S.M.T.-uri și G.A.S.-uri, planșele 
didactice despre mecanizare și pla
nurile tematice de inovații sînt ana
lizate și comentate de către mecani
zatori. Astfel, la S.M.T. Xnoteștâ, re
giunea Ploești, planșele în ajutorul 
mecanizatorilor pot fi văzute afișa
te cu grijă în birourile tehnice și 
ateliere, fiind folosite de mecanici și 
tractoriști atât la cursurile agroteh
nice cît și la reparații.

în multe comune, planșele și afi
șele editate de Minișterul Agricwltu- _ _
rji ați ajutat pe colectiviști, întovă- măr mare de diafilme primite la în

ceputul lunii iunie a. c. nici nu 
fost măcar despachetate.

Dacă activul secțiilor agricole 
gionalc și raionale ar acorda mai 
multă grijă și prețuire acestor mate
riale, dacă s-ar controla efectiv cum 
sînt folosite acestea pentru nevoile 
producției, multe din deficiențele de 
mai sus ar fi de la început înlătura
te. Este de datoria fiecărui inginer, 
tehnician, a comitetelor sindicatelor, 
ca și a președinților și brigadierilor 
din unitățile agricole socialiste de a 
veghea ca materialele de propagandă 
vizuală, care se difuzează gratuit, 
în sprijinul introducerii tehnicii noi 
în agricultură, al celor mai avansate 
metode de muncă, să fie cît mai bine 
gospodărite și folosite.

Ne 
data 
vățămînt agrozootehnic de masă. O 
seamă din materialele de propagan
dă vizuală ce au fost sau vor fi edi
tate (planșe didactice, diafilme etc.), 
sînt destinate tocmai pentru a veni 
în sprijinul miilor de lectori care 
conduc cercurile de învățămînt. Dar 
pentru ca aceste materiale să-și a- 
tingă scopul este necesar să se îm
bunătățească neîntârziat sistemul de 
difuzare a lor, în special de la ra
ioane la comune și unități. Trebuie 
dată mai multă atenție organizării 
evidenței primirii și difuzării aces
tor materiale, atât la secțiile agricole 
raionale, cît și la fiecare sfat popu
lar comunal. Este necesar ca plan
șele, pliantele, foile volante și cele
lalte materiale de propagandă vi
zuală să fie prelucrate în colectiv în 
primul rînd cu cei ce lucrează nemij
locit în producție și cărora li se a- 
dresează în mod direct prin speci
ficul lor de muncă. Fiecare planșă 
sau afiș primit să fie afișat la locuri 
vizibile și păstrat cu grijă pentru a 
se putea prelungi durata lui.

Gospodărind mal bine, cu
mult spirit de inițiativă și răspun
dere materialele de propagandă vi
zuală, vom face ca ele să servească 
scopului pentru care au fost editate.

din atelier.

din plin, utilitatea 
agricole raionale

și.au do
lor, unele 
uită să le 
Așa se în- 
ale raioa- 
La secția 

nu-

chimice, 
adminis-felul cum se

: îngrășăminte la dife- 
și avantajele aplicării

lecției au urmat dis-

au 
care 

pe 
au

Pe urmele
materialelor publicate

La articolul „Atenție sporită ter
minării la timp a construcțiilor’' pu
blicat îp nr. 679 al ziarului „Agricul
tura Nouă", ne-a răspuns secția a- 
gricolă ă raionului Brăila. In răspuns 
se arată că în urma măsurilor luate, 
gospodăriile colective din comunele 
Gropeni, Silistraru, Traianu, Cazasu 
au terminat grajdurile începute.

★
Răspunzînd articolului intitulat 

„Unde duce lipsa de control" apărut 
în nr. 677 al ziarului nostru, secția 
agricolă a regiunii Oradea arată că 
în urma celor semnalate. în ziar 
s-a făcut un riguros control asupra 
felului cum se desfășoară acțiunea de 
însămînțări artificiale la oi, în raioa- 
nesle Săcueni șj Oradea. în urma 
lipsurilor constatate, inginerii zooteh- 
niști din aceste raioane și șeful cen
trului de însămînțări artificiale au 
foșț sancționați cu mustrare scrisă.

niai desparte puțin timp de 
deschiderii noului an de în-

inovații ale acestui colectiv, 4 au fost 
propuse spre generalizare, intocmin- 
du-li-se dosarele cu schițele respec
tive pentru a fi înaintate comisiei cen
trale de 
culturii.

Să ne 
propuse „ „ __ _

In cursul acestui an, tovarășii Ha- 
vecas Gheorghe și Zoizon Ludovic de 
la G.A.S. Uzun au adaptat la o tocă
toare T.M.S..6, un jgheab de alimenta
re prelungit, in fața căruia s-a montat 
un cuțit de tăiere, acționat de o bielă 
și pus în mișcare de axul cordanic a! 
tractorului. Rezultatul acestei adap
tări ? In 10 ore se pot recolta și toca 
SO de tone de porumb siloz, înlocuin- 
du se munca c'rtorva oameni.

Prin această inovație se realizează 
o economie de 132 lei la hectar și 
se scurtează timpul de recoltare cu 
mai mult de 50 la sută. Tot la GAS. 
Uzun, tov. Zoizon Ludovic a confec
ționat un dispozitiv pentru ridicarea 
sacilor. Prin montarea unui jgheab pe 
o glisantă orizontală, pusă în mișcare 
de jos în sus, cu ajutorul unui cablu, 
sacii sînt conduși cu ușurință. In ve
chiul sistem de lucru operația de se
lectare a seminței era executată în 
condiții grele de 4 oameni. Prin apli
carea acestei inovații numărul munci
torilor a fost redus la jumătate; de a- 
semenea a fost redus efortul, iar gos
podăria realizează o economie de 9 
lei la 
tate.

Tot 
vația 
șeful 
de la G.A.S. Uzun. El a reușit să a- 
dapteze elevatorul de paie pentru 
ridicarea cerealelor in magazii sau si
lozuri. Pe baza unor dispozitive apli
cate pe pinza elevatorului, cerealele 
sint transportate cu ușurință, inlocuin- 
du-se munca a trei oameni și realizîn- 
du-se o economie de 36 de lei la fie
care vagon de cereale transportate.

O altă inovație care a fost genera
lizată in 3 gospodării de stat din re-

inovații din Ministerul Agri-

oprim la cîteva din inovațiile 
spre generalizare.

fiecare tonă de cereale selec-

atît de interesantă este și ino- 
tovarășului Gyorgyjakab Alex., 

brigăzii de mecanizare completă

giunea noastră, este hrănitorul colec
tiv pentru viței, realiiat de ing. Chibe- 
leanu 
G.A.S.
compus dintr-un bazin care se montea
ză pe _ ....................
pune laptele care circulă prin cădere 
in niște țevi pe care se găsesc mon
tele biberoanele. In acest fel, un sin
gur îngrijitor poate supraveghea în 
zece minute hrăni rea a 25 de viței, 
râcindu-se totodată și o hrănire ra
țională. Din cercetările și studiile fă
cute de către specialiștii de la G.A.S. 
Reghin și Sînjorj, unde au fost mon. 
taîo hrănitoare colective, pentru viței, 
a reieșit că, datorită hrănirii raționale 
care se aplică cu ajutorul acestei in
stalații a crescut simțitor sporul in 
greutate.

Această inovație pe care o socotim 
deosebit de valoroasă se află în stu
diul t.C.Z.-ului în vederea generali
zării ei pe întreaga țară.

Merită a fi amintită și inovația tov. 
Polgar losif mecanicul șef al G.A.S. 
Sîncrai. El a construit o cisternă pen
tru transportul și pulverizarea urinei 
prin presiune. Această inovație a adus 
gospodăriei
55.847 de iei. Trustul Gostat Tg. Mureș 
inienționează să construiască 
nea cisterne la majoritatea 
G.A.S.

Inovații prețioase au fost realizate șl 
la alte unități din regiunea noastră. 
In prezent, noi avem pregătite 16 do
sare care conțin documentația unor 
noi inovații și pe care le vom inainta 
in cursul lunii decembrie Departa
mentului Gostat spre generalizare.

Conducerea Trustului Gostat Tg. Mu
reș se va strădui ca și în viitor să 
acorde toată atenția muncii cu inova
torii și raționalizatorii, aceasta con
stituind încă un pas înainte pe dru
mul introducerii și folosirii tehnicii noi 
în

Virgil și Cornea Marin de la 
Reghin. Acest hrănitor este

peretele grajdului. In el se

Sîncrai o economie de

aseme- 
unităților

agricultura noastră.
Ing. PALL ALEXANDRU 

responsabilul comisiei de inovații 
din Trustul Gostat Tg. Mureș, 
Regiunea Autonomă Maghiară

Mi-am ales locul de muncă

mai

Ing. TRAIAN VOLCINSCHI 
din Direcția de Propagandă 
a Ministerului Agriculturii

In acest an, la începutul lunii iu
lie, după ce am terminat cursurile 
Institutului Agronomic „Nicolae 
Bălcescu" din București, am fost 
repartizat la practică împreună cu 
doi colegi la gospodăria agricolă de 
stat Mangalia, regiunea Constanța. 
Am plecat cu dorința sinceră de a 
face tot ce ne stă în putință pentru 
a aplica în munca practică cele în
vățate în anii de studiu.

O dată ajunși la gospodărie, am 
deosebit de bucuroși să consta-fost

tăm grija și atenția cu care condu-

rășiți, și țăranii muncitori cu gospo
dărie individuală Ia descoperirea 
unor dăunători agricoli ca, de pildă, 
gîndacul din Colorado.

Pentru felul cum a înțeles să fo
losească la locul de muncă materia
lele de propagandă agricolă vizuală 
poate fi dat ca exemplu și inginerul 
agronom Gh. Filipovici de Ia gospo
dăria colectivă „V. I. Lenin" din 
comuna Coșercni, raionul Urziceni, 
care și-a întocmit o colecție din toa
te pliantele și planșele editate de 
minister, folosindu-le ca material 
documentar la cercurile agrozooteh
nice de masă. De asemenea, la dis
pensarul veterinar din aceeași co
mună planșele de zootehnie și medi
cină veterinară au fost afișate cu

r
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DUPĂ O ZI DE LUCRU

zi de lucru, mecanizatorii de la S M.T. Caracal, regiu-

cerea gospodăriei, organizația de 
partid și sindicatul ne-au primit și 
ne-au asigurat toate condițiile pen
tru a ne efectua cît mai bine mun
ca. Ni s-au asigurat condiții bune de 
cazare, o hrană consistentă la can
tina gospodăriei ■; tovarășii din con
ducere au vegheat în permanență ca 
sub îndrumarea inginerilor și tehnic 
cienilor din gospodărie, tovarăși cu 
multă practică în producție, să ne 
putem ocupa îndeaproape de munca 
ce ne-a fost încredințată. Astfel, am 
muncit la bonitarea și clasarea e- 
fectivelor de animale, la determina
rea sporului de greutate la tinere
tul porcin, la alcătuirea rațiilor de 
hrană pentru animale etc.

Nu de mult am citit noul
statut al Sindicatelor din Repu
blica Populară Română. Acolo se pre
vede că una din îndatoririle sindi
catului este și aceea de a sprijini 
conducerea întreprinderii în organi
zarea practicii în producție a elevi
lor și studenților. Eu și colegii 
am simțit în mod concret, așa 
arătam, acest sprijin.

Mărturisesc sincer că lunile
practică m-au legat mult de colec
tivul de muncitori și tehnicieni de 
aici, fapt care m-a determinat ca 
după terminarea stagiului și obține
rea diplomei de inginer să cer re
partizarea mea la această gospodă
rie.

Astfel, sînt hotărît ca îndrumat de 
tovarășii ingineri din gospodărie cu 
o îndelungată experiență în produc
ție să-mi dau contribuția la dez
voltarea continuă a sectorului zoo
tehnic al gospodăriei de stat din 
Mangalia.

mei 
cum

de

apicultori ■

și cioara

Seara., după o . _ .
nea Craiova, vin la clubul stațiunii unde iși petrec timpul liber, citind 
p carte, vizionînd un spectacol la televizor, sau jucînd o partidă de 

șah, așa cum se vede in fotografie.
Foto J C. DUMITRU

ION A. TANASESCU 
student stagiar

Cînd am intrat în sala unde se 
află instalată biblioteca gospo
dăriei colective „Unirea" din Vîr- 
teju-Domnești activitatea cultu
rală era în toi: un șoricel tocmai 
„studia" cu dinții pagina unei re
viste de apicultură — de unde 
probabil vine zicala „trage cu 
dinții de carte". Alături de el, un 
șoricel voinicel cu mustăcioarele- 
ace și dinții-fierăstrău, se grăbea 
să dea gata o broșură agrotehni
că. Un șoarece mai avansat 1 
mi-am zis. în clipa aceea apare 
și o gîscă, dar cred că nu venise 
să joace șah — căci biblioteca 
gospodăriei nu,,este înzestrată cu 
așa ceva — după cum nici condu
cerea colectivei nu este înzestrată 
cu vreo preocupare în acest sens. 
Crezând că palmipeda vrea să ci
tească o broșură despre avicul- 
tură — caut eu ceva prin rafturi, 
cînd șoriceii chițăie veseli: „Nu 
strica orzul pe gîște, că ea nu ci
tește I E... gîscă !“.

Mă simt cam stânjenit de fap
tul că pe „cititorii" rozători nu-i 
deranjează prezenței mea și gin- . 
dese că probabil mă confundă cu 
vreunul din conducerea gospodă
riei — căci nici pe ei nu-i deran
jează această situație . Văzind 
dulapul deschis, cu cărțile vraiște 
pe jos la dispoziția micilor roză
tori, îl întreb pe contabilul ~ 
Marin:

— Cine-i responsabil cu 
teca ?

— Cine știe ? oftează el. 
aud de-așa ceva !

Mă gîndesc că poate acum o să 
audă și conducerea gospodăriei 
și-l mai întreb :

— Si nu s-a gîndit nimeni că-n 
felul acesta biblioteca este la che
remul șoarecilor ■?

— Ba da. Și-am auzit chiar că-i 
vorba să se ia măsuri cumpărîn- 
du-se...

sb Un lacăt ? îl întrerup,
e- Nu ! O... cursă pentru șoa* 

reci!
In curtea gospodăriei intru in 

vorbă cu brigadierul zootehnist 
Crist ea Gheorghe.

— Nu aveți nici o activitate cul
turală ?

— Ca să fiu sincer... murmură 
el.

— Am înțeles! Dar totuși, nu 
aveți și dumneavoastră un res
ponsabil cultural, cineva care să-i 
antreneze pe oameni, să le stimu
leze gustul și interesul pentru ci
tit ?

— Ca să fiu sincer...
— Am înțeles, am înțeles 1 
îmi arată ieslea: ca să fiu sin

cer... ceva mai curată decît sala 
bibliotecii. E drept că vacile nu 
prea își bat capul cu Balzac, 
Flaubert sau Gogol — preocupa
rea lor de căpetenie fiind spori
rea producției de lapte. Și ca do
vadă... o dată cu lucerna hrăni
toare, Turturica începuse să ru
mege și broșura de specialitate 
„Vacile și calitatea laptelui".

— Asta-î bună ! zic. Cum o fi 
ajuns broșura asta aici ?

— Vaci operative! zîmbește 
brigadierul. Văzind că nimeni

On mierloi și-o cioară, cică, 
Intr-o pădurice mică,
Stau și-aștea ptă pe o cracă 
De un ceas, ploaia să treacă.

Cioara
- Ah,
Să nu
Adăpost de vreme rea...

plinge zgribulită: 
ce soartă-afurlsită, 
ai căsuța ta,

Dar mierloiul o alină:
— Nu te văicări, vecină. 
De cum ploaia s-o opri, 
încropim un cuib aci.

Norii-apucă să se ducă 
Și pămîntul se usucă.
- Dragă cioară, 
Să pornim și noi

hai degrabă 
ia treabă.

Cioara insă nici
- Vreau acum să
Că sînt udă ca un cîine. 
O

gînd n-are: 
stau la soare,

să facem cuibul mîine...

. In
Se
Și .
Parcă vrînd să-i facă-n ciudă.

pădure, către seară, 
pornește ploaia iară 

pe cioară rău o udă,

Tudor

biblio-

Acum

Cînd se-oprește ploaia deasă, 
Din nou ciorii nu-i mai pasă. 
Ce-i mai trebuie cuib oare, 
Cîță, vreme este soare ?

din conducere nu se preocupă de . 
activitatea culturală, să ne măi 
îmbogățim și noi cunoștințele 
pentru mărirea productivității la 
lapte, s-au gîndit.,. să-și procure 
singure 
că ’

broșurile de la bibliote-

VALERIU FILIMON

G h i c
a intrat în sat,Mîndru

In cojoace îmbrăcat.
Dar cum a venit încoace, 
L-am lăsat fără cojoace.

(inqumaoj)

Ce-i

MORALA :

Cam așa fac mulți săteni 
Din raionul Urziceni, 
Ce n-au încă pregătite 
Adăposturi pentru vite.

■ 1 _ •i T o r i

V. D. POPA

Ce e mare și-nvîrstat
Stai cu el un ceas la sfa’
Se naște cît ai clipi
Și-i bătrîn a doua zi ?

(pumz)

Din activitatea sindicală în unitățile agricole

£

e
£

c

»

Initiative pilduitoare
Mă aflam în mijlocul unui adevă

rat șantier. In fața unui grajd mai 
mulți muncitori îndreptau cu baroa
sele capătul unei șine. Alții montau 
traversele pentru a introduce și aci 
linia de decovil. In altă parte, căță- 
rați pe acoperiș, doi-trei muncitori 
băteau tabla pe învelitoarea unei ma
gazii.

— Ce-o să puneți aci ? îl întreb pe 
Raț Florea, unul dintre maiștrii zoo- 
tehniști fruntași ai secției.

— Furaje. Duceam lipsă de spațiu, 
iar materiale aveam de la niște de
molări. Am discutat despre aceasta 
la ultima consfătuire de producție or
ganizată în cadrul grupei sindicale. 
Muncitorii noștri au fost de acord să 
începem lucrul cît mai grabnic, așa 
îneît să nu ne prindă zăpada cu fu
rajele tot pe afară. Acum, sîntem ga
ta, cum se vede. Nu ne-a costat în
treaga construcție nimic. S-au folo
sit numai materiale recuperate.

— Dar linia de decovil? arătai în 
cealaltă parte.

— La fel s-au petrecut lucrurile. 
Șină exista de mai multă vreme. La 
îndemnul 
rășii din 
mobilizat 
secție, ci 
să dea p 
s-a făcut sub conducerea mecanicului 
D-tru Stancu. In curînd, mecanizăm 
transportul furajelor și evacuarea gu
noiului de grajd. Șj ce-i mai impor
tant, instalarea celor 200 
linie, nu ne-a constat un

Cele văzute la secția 
mi-au întărit convingerea 
gospodăria de stat Piatra 
nea Pitești, comitetul sindicatului^ și 
conducerea gospodăriei acordă un

organizației de partid, tova- 
comitetul sindicatului i-au 
nu numai pe muncitorii din 
și pe cei de la trupul Gară, 
mină de ajutor. Lucrarea

metri de 
ban.
zootehnică 
că aci, la 

Olt, regiu-

sprijin deosebit descoperirii și valo
rificării rezervelor interne.

— Intr-adevăr, mi-a spus tov. Cos- 
tache Dumitru, secretarul comitetului 
sindicatului, cu care am stat mai 
mult de vorbă, despre această pro
blemă, — în planul nostru de activi
tate a s'tat la loc de cinste încă de 
Ia începutul anului, antrenarea tova
rășilor noștri în întrecerea socialis
tă, avînd ca obiectiv de seamă între 
altele, și dobîndirea de economii cît 
mai importante. Documentele Congre
sului al 4-lea al Sindicatelor ne-au 
ajutat să ne axăm munca și mai te
meinic 
interne, 
manent 
Salutul 
greșului 
dintre paragrafele Salutului a fost bă
tut la mașină, multiplicat și distribuit 
tuturor membrilor comitetului sindica
tului și organizatorilor de grupă sin
dicală.

Am citit textul respectiv : „Inteme- 
indu-se pe experiența rodnică dobîn- 
dită de oamenii muncii, pe. inițiative
le și spiritul lor gospodăresc, sindica
tele sînt chemate să dea o contribu
ție de preț la perfecționarea continuă 
a metodelor de conducere și planifi
care a economiei, de organizare a 
producției, la descoperirea și pune
rea in valoare a nesecatelor rezerve 
interne ale întreprinderilor, la' în
deplinirea de către fiecare întreprin
dere a sarcinilor privind creșterea 
producției, a productivității muncii, 
îmbunătățirea permanentă a calității 
produselor, realizarea de economii, 
reducerea prețului de cost".

— Ce alte realizări ați obținut anul 
acesta folosind rezerve interne î l-am 
mai întrebat pe tov. Costache.

pe
Noi

de indicațiile
C.C. al P.M.R.
al 4-lea al Sindicatelor. Unul

folosirea 
ținem

rezervelor 
seama per- 
cuprinse în 
adresat Con-

— Intre altele, la propunerea tov. 
Butucea D-tru, organizatorul unei 
grupe sindicale, a fost confecționat 
un teasc din două vechi, date la re
formă; s-au refăcut două fîntîni 
trupul Gară, cărora li s-au pus 
furcile și lanțurile La aceste lucrări 
s-au economisit peste 1.000 de lei. De 
aseihcnea, s-a executat o macara 
pentru urcarea griului în podul unei 
magazii, s-a adaptat o combină ve
che pentru tocatul furajelor, s-a fă
cut o platformă de gunoi de grajd 
adunat de la rampa de spălare a va
goanelor pentru transportat vite, 
etc.

De la alți membri ai comitetului 
sindicatului aflu că pînă spre siirșitul 
lunii octombrie, în gospodăria de stat 
Piatra Olt, s-au obținut economii în 
valoare de 920.000 lei.

Cînd am pleca! din gospodărie, 
m-am întâlnit cu fierarul Pagău C-tin 
și tâmplarii Preda Marin și Năslase 
Gh. — cu toții membri de partid, — 
care lucraseră Ia învelitul magaziei de 
care aminteam la început.

— Inițiativa comitetului sindicatu
lui de a se realiza cît mai multe eco
nomii prin folosirea resurselor noas
tre interne, mi-a spus tov. Preda, e 
sprijinită cu bucurie de toți muncito
rii. Să fi fost dumneavoastră aci cînd 
s-a cules și s-a transportat porumbul. 
Ați fi văzut zeci de tovarăși și de la 
birouri, — cum sînt contabilul Sfancu 
ludor sau Bostină Niculae - mun
cind cu sîrguință, ia întrecere Nu-i 
aceasta o dovadă a dorinței noastre 
de a mări șj în felul acesta volumul 
economiilor ?

Ba da, tovarășe Preda. Așa este.

la
Și

AL. RAICU
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La noua 
locuință
Din veniturile 

obținute pentru 
munca în gospo
dăria colectivă, 
colectivista Susa- 
na Ghiță din Tur- 
nișor, raionul Si
biu, și-a construit 
o casă nouă, pe 
care a mobilat-o 
cu lucruri de preț. 
Iat-o în fotografie, 
cu familia ei,

Foto:C. DUMITRU
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Un însemnat mijloc de reducere 
a cheltuielilor de circulație

Pentru 3.000 - 3.500 de litri de lapte pe cap de vacd
furajată, pentru sub un leu preț de cost per iitru

Cifre și fapte
OAMENI DIN GOSPODĂRIILE AGRICOLE COLECTIVE

9 Obținind recolte bogate și 
producții sporite din zooteh
nie, gospodăriile colective din 
regiunea Constanța au repar
tizat membrilor drept avansuri 
în acest an, peste 64 milioane 
lei.

T * Pentru a realiza construc- 
: iii zootehnice cît mai ieftine, 
«■colectiviștii din comuna Iecea 
iwMare, raionul Jimbolia, au e- 
* fectuat cîte 5 zile, bărbații, și 

3 zile, femeile, de muncă pa
triotică, reușind ca un grajd 
pentru 100 de vaci să coste 
110.000 lei în loc de 350.000 
lei cît era prevăzut în deviz.

® Gospodăria colectivă din 
comuna Piscu Vechi, raionul 
Calafat, are în prezent 113 vaci 
de lapte, 63 junincs și 97 ca
pete tineret bovin, 415 porcine 
dintre care 89 scroafe de pră- 
silă și aproape 750 oi.

© Dezvoltînd fermele de a- 
nimale și obținind producții 
ridicate de lapte, lină, carne 
— gospodăria colectivă din co. 
muna Burdușani, raionul Fe
tești, a încasat pentru livrări- 

suma 
con- 
din

le pe bază de contract 
de 921.000 lei, ceea ce 
stituie un venit frumos 
sectorul zootehnic.

gos-© I.a ferma de vaci a 
podăriei colective din Agigea, 
regiunea Constanța, s-a obți
nut pînă acum cîteva zile în 
medie cîte 2.200 litri de lapte 
pe cap de vacă furajată, depă- 
șindu-se astfel de pe acum 
prodîicția jîănificată.

Primiți musafiri ?
— Acu' primim, c-avem unde ! rîde 

omul din virful căruței. Da' dacă ve
neai acu' zece ani, în căsuța mică de 
atunci...

Alecu Dumitru sare din căruță și 
mă poftește in casă. Vorbim de una, 
de alta, și numai că-l aud :

-* Iei o țuică ? Adică ce mai te-n- 
treb eu? Gherghinițo, ia arată tu ce 
poți1 Și niște brînzuță cu ceapă... ca 
să nu faci două drumuri I Iar către 
mine: am o țuică... de-ți pierzi caii 
pe șosea! Și cu ce ocazie zici că te 
rătăciși prin Nefliu ?

— Adevărat că era să mă rătă
cesc! Că din '44 încoace s-au făcut 
atâtea case... Nu mai cunosc locul...

— S-au schimbat multe de-atuncij 
zice Alecu Dumitru. Mai bine zis 
din '50, de când făcurăm colectiva 
noastră! Că vezi dumneata, ea ne-a 
adus belșugu’. Și-n ce mă privește 
trebuie să-i mulțumesc nevestei me
le care era... analfabetă! Nu te o- 
fensa, Gherghinițo, c-asta aparține 
de trecut! Ei și cum îți spuneam... 
de convins mă cam convinsesem eu, 
da' aveam ambiția să nu intru exact 
cind vrea nevasta. Copiii erau mici, 
căsuța cit o ciupercă — cum vine 
vorba, de-mi bătea rața la fereastră. 
Tudorița, a mare, avea pe-atunci 7 
ani și Ileana numa' 4. Pe Tudorița 
am măritat-o astă primăvară c-un 
colectivist de treabă — iar a mică e 
premiantă și are bursă de merit că-i 
prima la-nvățătură. Ca să vezi 
fată deșteaptă a putut să 
tr-o mamă care nu știa să 
măcar o-u, oU !...

Alecu Dumitru aprinde

— Vrei să dau drumu' la radio ? 
mă-ntreabă el.

— Aveți și radio ?
— Păi nu-ți spusei că-s de zece 

ani in colectivă? Da’ am un necaz 
cu fata. Mă bîriie mereu la cap. 
Zice că nu mai e modern și-ar tre
bui să luăm și noi... televizor. Ca să 
vezi ce pățești cind ai fată premian
tă ! Ce zici de țuică ? Și cum spun, 
Gherghina îi da 
Că auzise ea de belșugul altora și 
cîte și mai cite, 
spun eu intr-o 
căruță ? Păi tu nu știi nici măcar să 
te iscălești și vrei colectivă ? Te-oi 
vedea eu ce te faci cind o să-ncaleci 
penița la „subsemnata Alecu Gher
ghina"... Ea de colo : „Mergem chiar 
acum!“. Eu, de dincoace : „Păi dacă 
ți s-a făcut de compromitere, haide 
să te compromiți!" Și ne ducem. Ea 
era trecută în registrul agricol cu 2 
hectare. „Ce-i cu tine, Alecule?" 
mă-ntreabă președintele cind mă ve
de. „Ce să fie? zic uitîndu-mă-n ta
van. Nevastă-mea vrea să se-n- 
scrie...“ „Foarte bine face ! Să facă 
o cerere". „Păi să facă, dacă știe!" 
zic eu țanțoș. Furioasă ca un uliu, 
pune Gherghina mina pe toc și cer
neală și unde-ncepe să scrie: „Tova
rășe președinte, subsemnata 
Gherghina..." Eu, mă uitam 
umărul ei și credeam că am albea
ță: nu numa' că nu-ncăleca penița, 
da' scria mai abitir ca mine! Și de 
unde mă pregătisem să rid de ne
știința ei, acu' mi se-ncleștaseră făl
cile ca puse-n ghips după fractură!

zor cu colectiva.

„Măi femeie ! îi 
zi. Ești căzută din

Alecu 
peste

înainte vreme, așezările sătești a. 
veau - în majoritatea lor - o econo
mie naturală. Practic, schimbul de 
mărfuri era ca și inexistent, sarea și 
petrolul lampant fiind aproape singu
rele produse industriale pe care țăra
nul muncitor le cumpără în mod cu
rent. Supus exploatării moșierului pe 
pămîntul căruia și pentru care lucra 
o bună parte din an, 
tor n-avea ce vinde, 
cumpăra.

După cum știm, cu
situația astăzi. Eliberat de exploatare 
și pornit pe drumui socialismului, sa
tul a fost integrat puternic în viața 
economică a întregii țări. Intre sat și 
oraș - cu alte cuvinte, între agricul
tură și industrie — e un permanent și 
masiv schimb de produse, fapt ce pune 
ascuțit problema organizării lui 
mai economice.

Problema se pune în funcție de 
loacele de comunicații ce leagă 
care raion de restul țării. Pentru 
ioanele străbătute de o deasă rețea 
de căi ferate, transportul cu trenul 
este cei mai convenabil. Unele gospo
dării de stat din aceste raioane și-au 
construit rampe proprii de descărcare 
sau au ajuns la înțelegere cu între
prinderile vecine ca să folosească 
rampele lor. In felul acesta ele au 
redus considerabil volumul transportu
lui cu autocamioanele care-i mai pu
țin ieftin decît celelalte mijloace mo
derne de transport. De inițiativă au 
dat dovadă și unele unități aflate de-a 
lungul Dunării care au început să fo
losească transportul pe apă.

Trebuie spus însă că în problema 
transportului, unitățile agricole din ra
ioanele limitrofe cu Dunărea au fă
cut prea puțin. După cum bine se 
știe, raionul Vînju Mare nu-i străbătut 
de nici o linie ferată. In schimb el are 
o cale de comunicație dintre cele mai 
economice : Dunărea. Ar fi fost de 
așteptat ca numeroasele unități agri
cole din acest raion să o fi folosit din 
plin. Lucrul acesta nu S-a făcut. Fie 
iarna sau vara, camioanele proprii ale 
G.A.S.-uriior cît și cele închiriate de Ia 
I.R.T.A. transportă în gări și de la gări 
în unități mii de tone de produse. 
Gospodăriile din raionul Vîniu Mare 
folosesc de regulă gara din Turnu Se
verin aflată la distanță de zeci de 
km departe de fiecare dintre eie.

In plus, între ele și gară se află și 
un deal cu pante lungi și periculoase 
fapt ce îngreunează și scumpește și 
mai mult transportul. De faptul că 
transportul cu autocamioanele este 
foarte costisitor nu-i cazul să ne ocu-

țăranul munci-
n.avea cu ce

totul alta este

cît

mij- 
fie- 
ra-

păm prea mult. Transportul a dublat 
costul melasei adusă cu autocamioc. 
nele de G.A.S. Rogova de la fabrica 
din Podari, Din această pricină 
losirea melasei a devenit 
neeconomică și gospodăria nu și-a 
procurat nici a zecea parte 
iasg de care avea nevoie și

fo- 
complet

din me- 
. pe care 

fabrica i-o putea livra. Tot la G.A.S. 
Rogova, transportul mărește costul fu
rajelor concentrate industriale cu 10- 
16 la sută.

Se cunoaște 
port pe apă 
Pot fi folosite 
trsaga lor capacitate în cazul 
execută transporturi pentru 
agricole ? Răspunsul este pozitiv.

Dacă circulația produselor este bine 
organizată vasele cu un tonaj mic și 
mediu pot fi întrebuințate la întreaga 
lor capacitate. Spre lămurire, să dau 
un exemplu. O singură unitate agri
colă - G.A.S. Rogova - a livrat în acest 
an circa 2.300 de tone de produse. 
Dintre acestea, 1.693 le tone puteau 
fi livrate odată. De asemenea puteau 
fi livrate o dată și cele 300 de tone 
de floarea-soarelui.

Numai G.A.S. Rogova a folosit anul 
trecut aproape 50 de vagoane de în
grășăminte chimice. Gospodăria folo
sește aceste îngrășăminte de prin 
septembrie pînă prin mai, așa că ea 
nu și-ar cheltui rațional fondurile dacă 
și-ar procura toate îngiășămintele o 
dată. Ea și le procură, de regulă, de 
2 ori pe an. Douăzeci și cinci de va
goane de îngrășăminte este o canti
tate mică pentru transportul pe apă. 
Dacă însă se aduc de o dată îngră
șăminte pentru două-trei gospodării, 
și ele pot fi transportate pe Dunăre.

De altfel cooperarea între unități 
este absolut necesară pentru a se 
putea folosi transportul pe apă. Poate 
că ar fi necesar ca transportul pe apă 
să se facă la un singur debarcader 
pentru întreg raionul, iar coordonarea 
lui să fie dată în seama unei unități 
agricole puternice sau a întreprinderii 
economice locale. Oricare va fi soluția 
la care se va ajunge un lucru e clar : 
în raioane ca Vînju Mare, fără linii 
ferate, dar așezate pe Dunăre, este 
necesar să se organizeze transportul 
pe apă pentru deservirea unităților a- 
gricole de stat și cooperatiste, a coo
perației de consum etc. In aceste uni
tăți, reducerea cheltuielilor de tran
sport este o serioasă rezervă de scă
dere a prețului de cost.

că mijloacele de tranș
au o mare capacitate, 
aceste mijloace la în- 

cînd 
unitățile

M. CALIANU

0 importantă rezervă. în sporirea
producției de lapte

De curind, am vizitat ferma de vaci 
de la seefia zootehnică Colanu, apar- 
tinînd gospodăriei de stat Răzvad, 
situată în apropierea orașului Tîrgo- 
viște: Ultima dată fusesem aici cu 
trei ani în urmă. Pe atunci rezulta
tele obținute nu erau de loc strălu
cite. Mărturisesc că eram foarte cu
rios să aflu acum dacă între timp 
muncitorii și tehnicienii acestei sec
ții făcuseră sau nu progrese.

Primul pe care l-am întîlnit a fost 
inginerul Ilie Necșulescu, șeful sec
ției. El mi-a arătat, cu îndreptățită 
mîndrie, că în ultimii ani a fost făcut 
un pas însemnat, atît în ceea ce 
privește creșterea numerică a vacilor 
cît și a producției de lapte. De la 
fiecare din cele 361 de vaci de rasă 
Brună, cîte există în prezent în gos
podărie, se vor putea obține în acest 
an, în medie, peste 3.200 litri lapte, 
cu 1.200 litri mai mult de fiecare 
vacă furajată față de anul 1957.

Demn de subliniat este faptul că 
încă de acum 3 săptămîni, îngrijito- 
rii-mulgători de la această gospodărie 
au realizat planul anual de lapte. 
Pînă la sfîrșitul anului, ci s-au an
gajat să dea peste plan încă 9—10 
vagoane de lapte.

Invajăminte dirtfr-o 
întîmplare neobișnuită

Rezultatele bune obfinute de lucră
torii de la secția zootehnică Colanu 
se datoresc în mare parte și faptului 
că aici se desfășoară o vie activi
tate sindicală. Lunar și ori de cîte 
ori este nevoie, aici se țin consfă
tuiri de producție în cadrul cărora 
sînt analizate rezultatele obfinute în 
întrecerea socialistă organizată, in- 
dieîndu-se totodată măsurile ce tre
buie luate în continuare în scopul 
îndeplinirii planului de producție. 
Pentru a fi cît mai atractive, la unele 
consfătuiri se analizează diferite as
pecte din munca îngrijitorilor de ani
male. Iată un exemplu: îngrijitoarea 
Viorica Ion uitase să recolteze în 
ziua de control, care se face lunar, 
proba de lapte pentru determinarea 
procentului de grăsime de la una din 
vacile pe care le îngrijește. Pentru 
executarea acestei operațiuni mais-

trul zootehnist a trimis-o să încerca 
să aducă totuși o doză de lapte de 
la vaca in cauză. Spre surprinderea 
ei și a celorlalți îngrijitori, deși efea- 
tuase mulsoarea de numai cîtevq 
minute ea a găsit încă 50 mililitri 
lapte cu 6,5 procente de grăsime. 
După cum mi-a arătat inginerul Nec- 
șulescu calculat la întregul 
de vaci pe o perioadă de 
de lactație, această mică 
lapte înseamnă un plus de 
20.000 litri de lapte anual.

In această consfătuire de producție 
îngrijitorii de la ferma de vaci Ca- 
lanu au discutat timp de peste 2 ore 
despre această întîmplare neobișnu
ită. Cu acest prilej, șeful secției și 
președintele sindicatului au vorbit 
îngrijitorilor pe larg despre importan
ta mulgerii ultimelor picături de 
lapte.

Iată cum îngrijitorii mulgători de 
la Colanu s-au convins că pe lingă 
buna îngrijire și hrănire a vacilor, 
efectuarea corectă a mulsului consti
tuie un mijloc important în vederea 
sporirii producției de lapte și a creș
terii procentului de grăsime.

De acest lucru s-au convins în 
practică și membrii gospodăriei agri
cole colective „7 Noiembrie" din 
Codlea, regiunea Stalin. Prin mulge- 
rea ultimelor picături de lapte, care, 
după cum se știe, au un procent ri
dicat de grăsime, prin buna îngrijire 
și hrănire a vitelor, colectiviștii de 
aici au reușit să mărească procentul 
mediu de grăsime din lapte pe în
treaga cireada de Ia 3,4 la sută, cît 
era în anul 1958, la 3,9 în prezent.

Experien/a prețioasă a gospodării
lor agricole de stat și colective frun
tașe care pe lingă o bună îngrijire 
și hrănire a vitelor aplică și un muls 
sistematic trebuie însușită

T. BILBIIB

efectiv 
300 zile 
doză de 
aproape

Se extinde 
stabulația liberă

PENTRU REDUCEREA PREȚULUI DE COST

Construirea de grajduri semides- 
chise în unele gospodării agricole de 
stat a făcut posibilă trecerea la me
canizarea principalelor procese de 
producție în sectorul zootehnic.

Astfel, pentru executarea mulsului 
mecanic s-au construit încăperi spe
ciale care permit introducerea la 
ștandul de muls a 16 vaci deodată. 
Simultan se mulg 8 vaci, iar cele
lalte 8 sînt pregătite pentru muls. 
Laptele muls este dirijat prin con
ducte speciale de sticlă, sub vid, în 
răcitoare unde se face răcirea de la 
35° C la 10° C. In felul acesta, lap
tele ajunge in tancurile de depozi
tare fără să vină în contact cu aerul. 
Astfel, se asigură 
atit Ia mills cit și 
păstrarea laptelui.

Pînă în prezent 
exploatare grajduri de acest fel 
G.A.S. Popești-Leordeni și e în curs 
de terminare construcția a circa 60 
de grajduri cu asemenea instalații de 
muls. în anul 1961 numărul grajdu
rilor semideschise cu instalații de 
muls de acest gen va fi de peste 200.

Noile construcții sînt utilate cu 
mijloace mecanizate, atit pentru a- 
dăpat și administrarea hranei cît și 
pentru evacuarea gunoiului.

întreținerea animalelor în grajduri 
semideschise va duce la mărirea pro
ductivității muncii. în noile condiții 
create, un îngrijitor va putea să 
întrețină minimum 50 de vaci. Chel
tuielile anuale de întreținere se re
duc de la 900 de lei pe cap de vacă 
la circa 200—250 de leț

SHSIIS.M.T-urile din regiunea 
Constanta și-au depășit 

planul anual
De curind S.M.T.-urile din raioa

nele Adamclisi, Medgidia și Măcin, 
din regiunea Constanța, au raportat 
îndeplinirea planului anual de lu
crări, cu mult înainte de termen. 
Printre primele S.M.T.-uri care și-au 
îndeplinit planul anual de producție 
sînt cele din Adamclisi, Topraisar, 
Castelu, Albești și Cogealac. în pre
zent itn număr de 25 de S.M.T.-uri 
din totalul de 30 și-au îndeplinit Și 
depășit sarcinile anuale de plan. Pe 
întreaga regiune s-au executat piuă 
acum peste planul anual de produc
ție aproape 120.000 hantri.

S.M.T.-urile din regiunea Constan
ța au economisit peste 20.000.000 lei, 
adică cu mult peste angajamentul 
luat în cinstea Congresului al IlI-lea 
al partidului. Fruntașe în această 
acțiune sînt S.M.T.-urile Topraisar, 
Chirnogeni, Dorobanțu și altele, care 
au realizat un preț de cost de sub 50 
de lei per hantru.

Gospodăriile colective din regiunea 
Constanța au obținut in acest an cu 
300 kg griu Ia ha mai mult ca anul 
trecut, iar producția medie de po
rumb, în comparație cu anul trecut, 
este mai mare cu aproximativ 1.000 
kg boabe la ha. In obținerea aces
tor succese și-au adus din plin con
tribuția și mecanizatorii din S.M.T.- 
uri.

N. CONSTANTIN
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■
i ce 

iasă din- 
scrie pici .

■ Ridea președintele colectivei — mai 
să cadă de pe scaun: „Ce, Alecule, 
nu știai că nevastă-ta știe să scrie? 
A urmat cursul de alfabetizare, fără 
să știi tu și... uite că ți-a făcut-o!". 
Adevărat că mi-o făcuse!...

— Și cred că nu-ți pare rău?
— Ei!!! ride Alecu Dumitru.

electrica.

Crește venitul gospodăriilor colective
Succesele obținute de gospodăriile 

colective din raionul Criș, în dezvol
tarea și consolidarea lor economico- 
organizatorică, sînt cunoscute în 
toată regiunea Oradea. Multe gospo
dării colective cum sînt cele din 
Sintana, Varsand, Simand, Olari, 
Țipari, Pădureni și altele au dezvol
tat cele mai rentabile ramuri de 
producție și îndeosebi creșterea ani
malelor și cultura plantelor tehnice. 
Astfel, numai în ultimele șase luni 
gospodăriile colective au sporit nu
mărul animalelor, prin cumpărări și 
din prăsilă proprie, cu încă 17.266 oi 
cu lină fină, 1.452 vaci și juninci, 
2.713 popcine din care peste 540 

^croate, iar numărul păsărilor a

crescut cu peste 27.000 capete. Dez
voltînd, creșterea și îngrășafea ani
malelor gospodăriile colective din 
acest raion, au putut contracta cu 
statul de două ori mai multă came 
și mai mult lapte decît în anul tre
cut. Ca urmare gospodăriile colec
tive au realizat pînă la 1 octombrie 
a. c. din valorificarea produse
lor animale și vegetale între 

------- iei. Veniturile
totale realizate pînă la în- 
lunii octombrie a. c. se ri- 

25.590-797 lei, aproape dublu 
anul trecut.

MINERVA VELNICIUC
• corespondent

1.560.009—2.360.000 
bănești 
ceputul 
dică la 
față de

La 
cinci camere pe care le făcui de cind 
sînt în colectivă, plus lucrurile pe 
care le vezi șt dumneata — și dacă-i 
să vorbesc numa' de 1000 kilograme 
de griu, 1600 de porumb boabe. 40 
litri de ulei, zahăr, furaje șt 2000 lei 
bani gheață — toate luate numai ca 
avans — s-ar. putea să-mi pară rău? 
Da-mi pare rău că-mi faci greutăți... 
la țuică! Sau ți-e teamă...

— Că-mi pierd caii pe șosea? Nu 
la asta mă gîndesc, ci că pierd... au
tobuzul !

Se-nserase de mult. La plecare, 
Alecu Dumitru repetă invitația: „Să 
mai poftiți pe la noi, că acum avem 
unde și cu ce să primim musafiri.

V. F.
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regiu-Președintele comitetului sindicatului gospodăriei de stat Tigveni, 
nea Pitești, discutînd despre reducerea prețului de cost al litrului" de 
lapte cu mulgătorii fruntași Ecaterina Misescu și Mihai Brusaru. La 
această gospodărie prețul litrului de lapte a și fost redus cu 15 bani 

sub plan.
Foto: P. COZIA

condiții igienice 
Ia transportul
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Colaborarea dintre brigada 
S.M.T. și brigada de cîmp G.A.C.

Mecanizatorii S.M.T.-ului Dorohoi 
au efectuat în fiecare campanie a- 
gricolă diferite lucrări pe terenurile 
gospodăriilor colective și întovărăși
rilor agricole deservite. De fiecare 
dată la analiza muncii desfășurate în 
cadrul sfatului S.M.T. se scotea în 
evidență felul cum au muncit și au 
Wrtribtiit mecanizatorii la realiza- 
M și depășirea planului de produc
ție în unitățile deservite, precum și 
calitatea lucrărilor efectuate și res
pectarea clauzelor contractuale. Cu 
același prilej s-a scos în evidență și 
felul cum au colaborat mecanizatorii 
brigăzilor dc tractoare cu brigăzile 
de cîmp ale gospodăriilor colective, 
dîndu-se ca pildă mecanizatorii bri
găzii l-a de tractoare condusă dc co
munistul Zaharia Gh. Aceștia lu
crează pe tarlalele gospodăriilor a- 
gricole colective „23 August“-Fopeni, 
„Victoria“-Brăești și „Drumul Socia- 
lismului“-Poiana.

Cele 3 gospodării coleetive cu o 
distanță de 2—3 km între ele, au 
majoritatea tarlalelor in apropiere, 
£utîndu-se ușor urmări continuitatea 
lucrărilor în funcția de urgențele a- 
gricole. La două din aceste gospo
dării, „23 August" și „Victoria", lu
crează de mai mul ți ani de zile 
tractoriștii Tănase Dumitru și Bă
nică Iordache, membri colectiviști.

Chiar înainte dc ieșirea în cîmp a 
brigăzilor de tractoare, acești meca
nizatori împreună cu tractoriștii A- 
zoiței Vasile, Tincu Titi, Axinte Gri- 
gore și alții, au organizat cu briga
dierii din gospodăriile colective, con
sfătuiri de producție, analizînd posi
bilitățile de desfășurare a lucrărilor 
în cîmp. Fină la începerea campa
niei de primăvară ei au executat și 
alte lucrări solicitate dc gospodării. 
Astfel, felosindu-se timpul prielnic 
dintre ferestrele iernii, mecanizato
rii au continuat executarea arături
lor adinei. Fiind necesară amenaja
rea de noi drumuri de acces în in
cinta gospodăriilor, tractoriștii au 
efectuat transporturi de pietriș și di"

ferite materiale pentru construcții. 
De asemenea, în iarnă, s-a lucrat la 
tocarea cocenilor și paielor necesare 
furajării animalelor, s-au transportat 
îngrășăminte chimice pentru solele 
ce urmau a fi însămînțate cu sfeclă 
de zahăr și porumb. Apoi, imediat 
ce terenul s-a zvînțat, a început exe
cutarea lucrărilor dc grăpare, culti
vable și însămînțare a culturilor.

Despre avantajele permanentizării 
tractoarelor în gospodăriile colective 
cît și despre rodul bunei colaborări 
și-au dat scama atît mecanizatorii 
cît și brigadierii de cîmp din unită
țile deservite, care în cursul cam
paniilor agricole au depus mai multe 
eforturi în terminarea la timpul op
tim a lucrărilor agricole. Datorită 
strînsei colaborări dintre brigada de 
tractoare și brigăzile de cîmp ale gos
podăriilor, au fost înlăturați timpii 
morțî ia alimentarea semănătorilor 
cu semințe. De asemenea, aprovizio
narea la locul de muncă cu cele ne
cesare s-a făcut la vreme. în acest 
fel s-au realizat importante econo
mii de carburanți, lubrifianți și piese 
de schimb. Totodată mecanizatorii, 
fiind ei înșiși colectiviști au dat o 
importanță mai mare calității lucră
rilor efectuate pe tarlalele gospodă
riilor.

Ca urmare a acestor măsuri cit și 
a strîngerii legăturilor de colaborare 
intre brigada de cîmp și brigada 
S.M.T., producțiile medii realizate de 
gospodăriile colective deservite, au 
fost an de an tot mai sporite. Astfel, 
cu toate condițiile climaterice nefa
vorabile din acest an, gospodăriile 
coleetive au obținut la griu între 
1.400—1.500 kg la ha, la porumb 
boabe 2.100—2.600 kg la ha, la floa
rea-soarelui 1.200—1.000 kg Ia ha. la 
sfeclă de zahăr 18—22.000 kg la ha 
etc.

La realizarea acestor producții un 
merit deosebit l-au avut tov. Bejan 
Gh,, brigadier de cîmp Ia gospodă
ria agricolă colectivă Popeni, Ferbei 
Haralamble, brigadier de cîmp la

gospodăria colectivă „Drumul socia- 
lismului“-Poiana și Filip Constantin, 
brigadier de cimp la gospodăria co
lectivă „Victoria' -Brăești, care au în
țeles să colaboreze cu brigada de 
tractoare a S.M.T.-ului, să organi
zeze in mod temeinic procesul de 
producție și să urmărească îndea
proape calitatea lucrărilor efectuate 
atit de mecanizatori cit și de mem
brii colectiviști.

Datorită întăririi colaborării intre 
brigăzi, lucrările agricole din campa
nia de toamnă au fost executate la 
timp și de bună calitate. Acest lu
cru constituie o garanție in plus că 
în anul viitor se vor obține recolte 
bogate.

Ing. MARCEL NEMȚUC 
agronom șef al S.M.T. Dorohoi, 

regiunea Suceava

Mecanizatori destoinici
Folosind din plin timpul prielnic 

de lucru și îngrijindu-și bine trac
toarele și mașinile agricole, meca
nizatorii de la S.M.T. Mărtinești, 
regiunea Baia Mare, au dobîndit în 
actuala campanie succese de seamă. 
Astfel, planul de producție pentru 
întreaga perioadă de toamnă a fost 
îndeplinit cu 28 zile înainte de 
termenul planificat.

Totodată mecanizatorii de aici, 
în frunte cu comuniștii, au desfă
șurat o largă acțiune în vederea re
ducerii prețului de cost al lucrări
lor executate. Ei au economisit în 
acest an carburanți și piese de 
schimb în valoare de peste 1.000.000 
lei.

La centrul școlar agricol 
Tîrgșorul Nou

Centrul școlar agricol Tîrgșorul 
Nou dispune și de o livadă în su
prafață de circa 20 ha. Pe lîngă în
semnate cantități de fructe obținute, 
această livadă asigură în același 
timp, o bogată colecție pomologică. 
Deoarece o parte din pomi intră îri 
perioada de declin, începînd din 
toamna acestui an, cu sprijinul ele
vilor școlii, au început lucrări pen
tru refacerea livezii. Pentru început 
s-a stabilit să se replanteze suprafa
ța de 4 ha.

Prin crearea noii livezi, se asigură 
condiții dintre ceto mai bune pentru’ 
instruirea elevilor în vederea efec
tuării lucrărilor de plantarea pomilor, 
tăieri de formare și corecție, lucrări 
de îngrijire a lor etc. Demn de subli
niat este faptul că în această toam

nă elevii școlii au săpat peste 600 
gropi.

In aceste zile a început și planta
tul. Din cei 270 de meri, care urmea
ză a fi plantați în toamna aceasta 
180 buc. vor fi din soiul Ionathan și 
90 buc. din soiul London Pepping. 
De asemenea, se vor planta 340 pruni 
din soiul d’Agen. Fiecare elev din 
anul II și III s-a angajat să planteze 
cîte 5 pomi pe care îi va urmări în 
creștere și în anul viitor. In prezent 
elevii lucrează cu mult entuziasm la 
plantarea pomilor, conștienți că prin 
munca lor vor putea asigura altor 
generații de tineri o bază pomicolă 
bine dezvoltată.

Prof. CONSTANTIN BERGHER
He la centrul școlar Tîrgșorul Nou

BRIGADA DE MECANIZARE COMPLETĂ PENTRU DESERVIRE

CU FURAJE A SECTORULUI ZOOTEHNIC

O experiența merituoasa
In primăvară, ziarul „Agricultura 

Nouă“ a scris despre brigadă de me
canizare completă pentru deservirea 
cu furaje a sectorului zootehnic con
stituită în gospodăria noastră. Faptul 
că primele rezultate au fost bune, că 
inițiativa noastră a fost apreciată ca 
valoroasă și capabilă să ducă la o 
mai bună utilizare a capacității de 
lucru a tractoarelor și mașinilor agri
cole ne-a determinat să acordăm o 
atenție și mai mare brigăzii nou în
ființate.

Astăzi, după cîteva luni de experi
mentare, se poate afirma cu tărie că 
rezultatele anticipate de noi, cind am 
luat inițiativa de a forma brigada și 
de ziar cind a scris despre ea, au fost 
obținute, ele confirmînd faptul că am 
luat o măsură organizatorică bună.

Brigada de mecanizare completă 
pentru deservirea sectorului zootehnic 
a fost înființata la 1 martie 1960. Asu
pra ei s-au trecut toate culturile de 
plante furajere. In afară de teren, i 
s-au repartizat și alte mijloace de 
producție. In primul rind a fost dotată 
cu mașini : 7 tractoare, 6 pluguri me
canice, semănătoare, grapa reglabilă, 
grapă grea etc. In plus i s-au dat re
morci basculante și utilaj specific ac
tivității ce trebuia s-o ducă : cositori 
purtate, combine pentru siloz, tocători 
de nutreț, greble mecanice. Brigăzii i 
s-au repartizat tractoriști dintre cei 
mai buni, mecanizatori în stare să 
execute Un sortiment variat de lucrări. 
Deși unul dintre tractoare a fost des
tinat din capul locului pentru transport, 
brigăzii i s-au repartizat să lucreze 
786 de ha. De notat că pe o parte 
din această suprafață s-au pus cul
turi duble. La repartizarea suprafețelor 
pe culturi, la alternarea în timp a 
însămînțărilor, lucrărilor de întreținere 
și recoltării s-a ținut seama de nevoile 
de furajare a animalelor și, bineînțe
les, de perioadele optime pentru fie
care lucrare.

In al doilea rind, la repartizarea su
prafețelor pe culturi s-a avut in vedere 
șl necesitatea folosirii complete, zi de 
zi, a capacității de lucru a mașinilor.

Spre convingere că lucrurile stau așa 
iată, pe scurt, care a fost - fără cul
turile duble — structura plantelor cul
tivate de brigada de mecanizare com
pletă pentru deservirea sectorului 
zootehnic : 42 de ha cu lucerna veche 
pentru masă verde și 129 de ha. cu 
lucerna veche pentru fin, 141 de ha 
cu lucerna nouă pentru fin și 19 cu 
lucerna veche pentru masă verde, 
105 ha( cu porumb pentru siloz, 93 cu 
borceag pentru fin și 67 cu borceag 
pentru masă verde, 76 cu porumb 
masă verde, 6 cu pepeni furajeri, 5 
cu facelia, 7 cu măzăriche etc. Ținîn- 
du-se seama că la fiecare cultură 
s-au aplicat, la un nivel calitativ bun, 
lucrările recomandate de agrotehnică, 
oricine își poate da seama că pe 
lîngă faptul că s a îngrijit să aibă un 
sortiment bogat de furaje, gospodăria 
a asigurat brigăzii un volum de lu
crări suficient de mare și bine eșalo
nat în timp. Datorită și acestui fapt 
brigada a putut să execute în opt luni 
8.542,80 de ore de funcționare, față 
de numai 8.120 de ore cîte îi fuseseră 
planificate. Prețul de cost al orei a 
fost redus cu 1,62 lei sub plan.

Ca urmare a înființării brigăzii de 
mecanizare completă pentru deservi
rea sectorului zootehnic și a rezultate
lor obținute de aceasta s-a lichidat în 
bună măsură una dintre cele mai im
portante lipsuri pe care le avea gos
podăria în anii trecuți cind preducea 
furajele la prețuri de cost foarte mari 
și în cantități insuficiente. Cele 484 
de bovine, 3.526 de porcine și 1897 
de ovine, ca și păsările gospodăriei 
noastre au acum furaje îndestulă
toare, de calitate superioară, în sorti
mente variate și la costuri care, în ma
rea majoritate a cazurilor, sînt sub 
cele din plan. Deși condițiile climatice 
nu au fost prea favorabile, producția 
medie la hectar a fost și ea mai bur.ă 
decît cea planificată la o serie de 
furaje. Așa, de pildă, la lucerna veche 
pentru masă verde planul a fost 
depășit cu 8.000 de kg la ha, iar 
prețul de cost al tonei a fost în- 
trucîtva redus. Trebuie arătat tot"

odată că au existat și culturi unde 
deși am realizat costuri de producție 
foarte bune, producția planificată nu 
a fost obținută. intre acestea se 
numără și ovăzul pentru masă verde 
(cultură pură) la care s-au obținut 
10.700 de kg. la ha., în loc de 11.000 
planificate. Deci producția planificată 
n a fost obținută, in timp ce prețul de 
cost al tonei a fost -redus la sub 50 
la sută din cel prevăzut în plan. Exem
ple de acest fel avem și la alte cul
turi. In principal, neîndeplinirea pla
nului de producție la cîteva culturi, se 
datorește condițiilor climatice destul 
de nefavorabile. Intr-o oarecare mă
sură trebuie să căutăm cauza unor 
producții mai mici decît cele planifi
cate și in pregătirea nu intrutotul sa
tisfăcătoare a terenului înainte de în
ființarea brigăzii cind, producției de 
furaje care nu constituia obiect de li
vrare, incâ i se mai acorda de unii 
lucrători o atenție mică.

In încheiere aș vrea să spun că în 
organizarea și funcționarea brigăzii 
au existat neîndoielnic și minusurile 
inerente începutului, lipsei de experi
ență. Ca orice lucru, brigada se va 
perfecționa pe parcurs. De asemenea, 
nu se poate spune că înființgrea 
acestei brigăzi de mecanizare com
pletă pentru deservisea sectorului 
zootehnic trebuie să înlăture complet 
folosirea forțelor acesteia și la lu
crări pe terenuri ce nu i-a-u fost atri
buite. La recoltarea păioaselor, . de 
pildă, care se cere făcută foarte re
pede, ar fi fost lipsă de orientare din 
partea noastră dară n-am fi folosit, 
atunci cind a fost nevoie, și o parte 
din oamenii și mașinile brigăzii de 
mecanizare completă pentru sectorul 
zootehnic.

In anul ce urmează noi vom îmbu
nătăți îndrumarea brigăzii de mecani
zare completă pentru deservirea sec
torului zootehnic, prelucrînd temeinic 
rezultatele și experiența acestui an.

A. H. BUICULESCU 
director G.A.S. Deveselu, 

raionul Caracal*



BIN IMIXEA SOVIETICA

Doi mecanizatori au realizat o producție 
în valoare de 1.000.000 ruble

Finanțele S. U. A. în criză

Acum trei ani, cînd mai lucra încă 
în gospodăria experimentală a școlii 
agricole tehnice de la Blogoves- 
censkoe, Dughințov, urmtnd exem
plul lui Nikolai Manukovski și al lui 
Aleksandr Ghitalov a aplicat și folo
sit un complex de mașini la cultiva
rea unei plante tehnice deosebit de 
prețioase cum e soia. Atunci, el a 
semănat, îngrijit și strîns soia de pe 
o sută de hectare.

Soia era cunoscută ca fiind o cul
tură care, chipurile, necesită un mare 
volum de muncă manuală. A. S. Du
ghințov, folosind din primul an com
plexul de mașini, a infirmat insă a- 
ceastă părere. El a arătat prin fapte 
că soia poate fi cultivată cu mijloa
ce mecanizate de la început pînă la 
sfîrșit — adică de la semănat pînă 
la recoltat — fără a se cheltui mun
că manuală.

Dar Dughințov nu s-a oprit la ex
periența acumulată în primul an. Cal
culele pe care le făcuse împreună cu 
agronomii V. L. Belonejenko și D. I. 
Belko au arătat că organizînd cu 
chibzuială munca, se poate cultiva 
concomitent, cu același număr de 
mașini, pe lingă soia și o cultură 
cerealieră și anume, griul.

Anul trecut el a cultivat, fără a- 
jutorul nimănui, 150 de hectare cu 
soia și 105 hectare cu culturi păioa- 
se. Pentru a descentraliza intensita
tea muncilor în perioada semănatu
lui și a strînsului, Anton Semenovici 
a semănat păioase în două reprize. 
După calculul final, s-a constatat că 
Dughințov a strîns, de pe suprafața 
lucrată, 19.236 puduri boabe, produc
ție in valoare de 584 mii ruble.

Această bogată experiență, acumu
lată de-a lungul mai multor ani, i-a 
permis mecanizatorului să facă anul 
acesta un uriaș pas înainte. El a ho- 
tărît să dubleze suprafața cultivată. 
In consecință, Anton Semenovici a 
ajuns la concluzia că pentru folosi
rea mai productivă a întregului com
plex de mașini, ar fi mult mai bine 
să lucreze împreună cu un tovarăș 
de muncă.

Mecanizatorul a mai ținut seama 
și de altă împrejurare. Ogoarele mici 
ale gospodăriei experimentale îl îm
piedicau să aplice această experien
ță atît de productivă și s-a decis 
să se mute la colhozul vecin, ,.Prie
tenia", unde să creeze o echipă de 
mecanizare completă. Colhoznicii au 
susținut inițiativa lui Dughințov. Au 
fost organizate în artei cinci echipe. 
Fiecare echipă a primit un set de ma
șini pentru cultivarea soii și a griu
lui pe o suprafață de 500 de hectare.

DOI OAMENI — 570 DE HECTARE

Calculînd amănunțit și socotind 
bine toate posibilitățile, Anton Se
menovici Dughințov și-a ales ca to
varăș pe tînărul mecanizator A. I. 
Teplonhov. Ei și-au luat angajamen
tul să pregătească solul, să semene, 
să cultive și să recolteze 250 hectare 
cu grîu și 320 hectare cu soia, rea- 
lizînd o producție de un milion ru
ble. Mecanizatorii știau că soia este 
cea mai bună plantă premergătoare 
pentru grîu, iar griul pentru soia.

Pentru întregul ciclu de producție,

Din experiența agriculturii R. D. Germane

îndepărtarea coarnelor la bovine
— o măsură necesară

In ultima vreme. în It. D. Germană se aplică pe scară largă în 
creșterea animalelor metoda stabulației libere în grajduri deschise.

Din practica de toate zilele se știe că menținerea în stare de liber
tate a vitelor duce Ia uncie neajunsuri: animalele se lovesc între ele 
cu coarnele, Iar cele mai robuste le înlătură de la Iesle pe cele mal 
slabe. Din pricină că animalele sînt neliniștite dau o producție mai 
scăzută de lapte.

Pentru a preintlmpina aceste neajunsuri, agrioultoril din R. D. 
Germană înlătură coamele la bovine.

In legătură cu această problemă, reproducem un articol publicat 
în ziarul „DER FREIE BAUER".

LA VIȚEI, OPERAȚIUNEA 
DE ÎNLĂTURAREA COARNELOR 

ESTE UȘOARĂ
îndepărtarea, în primele săptă- 

mîni, de viață a coarnelor la viței 
se face destul de ușor și fără riscuri. 
Coarnele mici sau substanța cornoa
să se îndepărtează sau se distrug prin 
ardere cu un material corosiv, ori 
prin intervenție chirurgicală. Astfel, 
se împiedică dezvoltarea mai departe 
a coarnelor de la bază.

Cel mai bun procedeu este înde
părtarea coarnelor prin intervenție 
chirurgicală executată de un medic. 
Prin folosirea acestei metode nu se 
poate ivi nici un fel de complicații 
la tineretul pînă la vîrsta de 3 luni. 
Rana se închide în 2-3 săptămîni.

ÎNDEPĂRTAREA COARNELOR 
CU FIERĂSTRĂUL

La animalele mai bătrîne, înde
părtarea coarnelor este o operațiune 
mai complicată, deoarece odată cu 
coarnele trebuie îndepărtat și pivo
tul osos în formă de con precum și 
pielea rotund subțire în formă de 
inel. După o anestezie locală, coar
nele sînt îndepărtate cu un fierăs
trău de sîrmă. La tineretul bovin în 
vîrstă de 6 luni, la operația de în
depărtarea coarnelor sînt deschise și 
sinusurile frontale. Pentru a evita 
îmbolnăvirea animalelor este bine ca 
imediat după operația de îndepăr
tare a coarnelor, animalele respec
tive să nu fie ținute afară în timp 
de ploaie, frig sau praf, și să fie 
ferite ca în rană să pătrundă in
secte sau alte corpuri străine.

In caz de îmbolnăvire, vitele au 
balega sub formă de secreție puru- 
lent-vîscoasă.

Perioada cea mai bună pentru în
depărtarea coarnelor la vitele adulte 
este de la începutul lunii martie

A. UZILEVSKI

începînd cu efectuarea arăturii de 
toamnă și terminînd cu strîngerea 
recoltei, brigăzii i s-au repartizat 
două tractoare D.T.-54, o combină 
autopropulsată S.K.-3, o combină au
topropulsată pe șenile S.K.G.-3, o se- 
cerătoare, două tractoare cu pluguri, 
o mașină de dezghiocat, un cultiva
tor, două semănători, o împrăștietoa- 
re de îngrășăminte minerale, două 
boroane, un tăvălug de lemn și o ma
șină de strîns și transportat finul. In 
cazul cînd brigada întîmpină greu
tăți la transport, ea poate folosi trac
torul „Belarus" și două remorci.

înainte de a începe muncile cîm- 
pului, agronomul șef Vasili Feo- 
dorovici Kuzin și planificatorul- 
economist, Klavdia Anatolievna 
Kolomenko, au studiat, împreună 
cu membrii echipelor, hărțile tehno
logice pentru toate procesele de pro
ducție. In tabelele întocmite pentru 
fiecare echipă, au fost indicate : di
mensiunile suprafețelor cultivate cu 
grîu și soia, agrotehnica semănatu
lui, a îngrijirii semănăturilor și a ce
lorlalte lucrări; mașinile repartizate 
și calculele privind producția fiecă
rei mașini mari; cantitatea de ule
iuri și combustibil •, cantitatea de 
muncă la un chintal de boabe ; cal
cularea salariilor fixe și a fondurilor 
suplimentare ; prețul de cost al unui 
chintal de producție prevăzută în 
plan. Astfel, pornind la îndeplinirea 
sarcinilor fixate, echipele cunoșteau 
în amănunt procesul de producție.

Echipele au pus în stare de func
ționare toate mașinile și, îndată ce 
a început dezghețul, au început pre
gătirea soiului. Anton Dughințov, 
care venise în unitate iarna, tre
buia să are suprafețe care nu fuse
seră arate de cu toamnă. Primăvara 
s-a arătat rece, lungă, așa că pen
tru aratul fiecărui hectar se cereau 
mari eforturi.

Dar iată că ogoarele secției a șap
tea au fost acoperite cu plantele în
colțite și răsărite. A început o nouă 
etapă in lupta pentru recoltă. Primă
verii reci, ploioase, i-a luat locul o 
vară fierbinte. Ogoarele se uscau re
pede. Dar Anton Semenovici avea 
experiență în lupta împotriva aces
tui pericol și a aplicat cu curaj o 
metodă nouă de îngrijire a semănă
turilor. înainte de a răsări culturile, 
el a boronit solul. Iar după ce au 
dat colții și plantele au răsărit, a 
pus în acțiune cultivatorul și nu bo- 
roanele, cum se făcea de obicei. Tot 
în aceeași ordine' s-a desfășurat și 
a doua lucrare a terenului la cultu
ra soii. Afînarea de bază a stratului 
de la suprafața pămîntului a ajutat 
la distrugerea buruienilor și a 
creat condiții mai bune pentru dez
voltarea semănăturilor.

Se apropia perioada strînsului ce
realelor. Anton Dughințov și ajuto
rul său au pregătit o secerătoare, 
combine, prevăzînd totul pînă în cele 
mai mici amănunte. In 12 zile, echipa 
a terminat cu griul. Imediat, folosind 
timpul liber care le mai rămăsese 
pînă la strînsul soii, mecanizatorii au 
început arătura de vară.

pînă în mai, precum și luna octom
brie.

Se recomandă ca vitele cărora 
le-au fost îndepărtate coarnele să 
fie ținute cîteva zile sub observa
ție, deoarece ele se freacă de locul 
rănii și se pot ivi emoragii. Nu se 
recomandă bandajarea ranei.

LA GOSPODĂRIA DE STAT 
DIN DUDENDORF

La gospodăria de stat din Duden- 
dorf ,de pildă, vacilor precum și vi- 
țelelor adăpostite în grajduri des
chise le-au fost îndepărtate coarnele 
încă din toamna anului 1959. Că a- 
cest lucru a fost necesar s-a văzut 
atunci cînd în luna octombrie a a- 
nului 1959 cireada de vaci a gospo
dăriei a fost adăpostită pentru pri
ma oară în grajduri deschise. încă 
din primele zile s-a putut observa 
cum un număr de vaci mai „istețe" 
se făceau stăpîne pe iesle, iar va
cile mai timide erau împinse cu 
brutalitate la o parte rămînînd flă- 
mînde. Ba, uneori, erau foarte grav 
rănite. Bineînțeles, că în astfel de 
cazuri și producția de lapte a avut 
de' suferit.

După această experiență negativă, 
medicul veterinar Deubel a trecut 
la operațiunea de îndepărtare a 
coarnelor. La scurt timp după a- 
ceastă operație s-a putut observa la 
vaci o schimbare în bine. Ele erau 
foarte liniștite, iar producția de 
lapte a început din nou să crească.

PRODUCȚIA DE LAPTE CREȘTE
Și la cooperativa agricolă de pro

ducție „Munca superioară" din Holz- 
hausen s-a aplicat metoda îndepăr
tării coarnelor la vaci.

După două zile de la operație, ve
chea producție de lapte fusese din 
nou atinsă.

In momentele grele, Dughințov îi 
ajuta pe cei din echipe. Astfel, în 
zilele de toamnă, Anton Semenovici 
și Aleksandr Teplonhov au ajutat e- 
chipa lui Nikolai Golovliov la pre- 
gățirea solului pentru semănat. Go
lovliov n-a rămas îndatorat. In echi
pa lui Dughințov, griul se copsese 
mai înainte. Pe ogoarele echi
pei lui au venit combinele prieteni
lor. Mai tîrziu, Anton Semenovici 
și-a trimis agregatele pe ogoarele e- 
chipelor vecine. Relațiile dintre echi
pe izvorăsc din ajutorul reciproc, to
vărășesc și nimeni nu rămîne în pier
dere.

Anton Semenovici a ajuns să cu
noască foarte bine capriciile naturii 
din regiunea Amurului și să prețu- 
iască fiecare clipă. Cînd au căzut 
frunzele de pe tufele de soia, echipa 
a scos combinele autopropulsate pe 
ogorul respectiv. Dughințov nu-și 
lăsa nici o clipă de răgaz nici lui 
nici tînărului său tovarăș. Ei au 
strîns chiar în prima zi recolta de 
pe 25 de hectare și au treierat 10.500 
puduri de boabe.

In decurs de zece zile, echipa lui 
Dughințov a strîns soia de pe toate 
cele 320 hectare. Imediat, în urma 
lor au terminat cositul și celelalte 
echipe.

SĂ CALCULĂM ClȘTIGUL

Care e rezultatul muncii depusă de 
Anton Semenovici Dughințov și de 
tovarășul său ? Ei au strîns 31.000 
puduri de grîu și soia, adică cite 
15.500 puduri fiecare. Pentru produc
ția unui pud de boabe s-au cheltuit 
în medie 4 minute. Prețul de cost al 
unui chintal de grîu a ajuns cu 9 
ruble sub prețul prevăzut în plan, 
iar cel al soiei a ajuns la 33 ruble, 
adică de două ori mai puțin decît 
prețul prevăzut în plan.

La începutul anului, echipa lui Du
ghințov a hotărît să dea la prețurile 
fixate de stat o producție de un mi
lion ruble. Această obligație a fost 
depășită : 1.017.000 ruble. Totodată, 
cheltuielile de producție pe toată e- 
chipa au atins doar 200 mii ruble.

O mare valoare pentru baza fura
jeră prezintă tulpinele de soia. Me
canizatorii au strîns aproape trei mii 
chintale de astfel de tulpini și cos
tul acestui furaj este de 14 ruble 
chintalul.

k
Importanța inovației lui Anton Se

menovici Dughințov este deosebit 
de mare. Comitetul de partid al re
giunii Amur face tot ce e posibil 
pentru ca această minunată experi
ență să fie aplicată în toate gospo
dăriile. încă în anul acesta, pe ogoa
rele regiunii lucrau peste o mie de 
echipe de mecanizare completă. Mul
te din aceste echipe au atins rezul
tate foarte apropiate de cele obți
nute de A. S. Dughințov.In sprijinul cauzei drepte a poporului congolez

Evenimentele petrecute în ultimul 
timp în Congo scot și mai mult la 
iveală sprijinul larg de care se bucu
ră trădătorii poporului congolez din 
partea cercurilor colonialiste. Sub o- 
blăduirea acestor cercuri, în frunte 
cu S.U.A., și Încurajați de atitudinea 
comandamentului O.N.U., dușmanii 
independenței șl unității Congoulul 
de teapa Iul Mobutu, Kasavubu, Ileo 
și alți complici ai colonialiștilor își 
continuă manevrele lor. Bandele Iul 
Mobutu continuă să terorizeze popu
lația, să întemnițeze și să ucidă pe 
patrioții congolezi. Ele și-au extins 
acțiunile teroriste șl asupra misiu
nilor străine, reprezentante ale țări
lor care se pronunță în sprijinul gu
vernului legal al Congoulul, condus 
de Patrice Lumumba. După cum este 
știut, Ia 21 noiembrie, oamenii Iul 
Mobutu au atacat ambasada Ghanel 
în Congo, trăgînd asupra ei cu arme 
ușoare, cu mitraliere șl chiar cu tu
nuri.

Șl în timp ce la Leopoldville, ban
dele lui Mobutu îșl făceau de cap, 
sub privirea binevoitoare a coman
damentului O.N.U., la New York, Ia 
Organizația Națiunilor Unite, spriji
nitorii trădătorilor poporului congo
lez au făcut tot ce le-a stat în pu
tință pentru a impune Adunării Ge
nerale a O.N.U. să recunoască drept

SCURTE ȘTIRI EXTERNE
• Intr-un interviu acordat ziarului 

englez „Daily Express", Robert Chiari, 
președintele statului Panama, a declarat 
că statul Panama va cere S.U.A. su
veranitatea deplină asupra zonei Ca
nalului Panama.

• In Cuba a fost arestat un grup de 
12 contrarevoluționari care organizau 
atacuri și provocări în regiunile din 
vestul Cubei. Asupra arestaților au fost 
găsite arme, dolari nord-americani și 
documente doveditoare a activității lor 
criminale.

• In Belgia numărul șomerilor este 
în creștere. După cum reiese din da
tele publicate de Oficiul național al 
plasării brațelor de muncă din această 
țară, în cursul săptămînii de la 6 la 12 
noiembrie au fost înregistrați 128.962 
șomeri, cu 3.395 șomeri mai mult 
decît în săptămina precedentă.

• La 23 noiembrie peste 600 de 
muncitori de la Uzinele de automobile 
din Coventy au venit la Camera Co
munelor din Anglia pentru a protesta 
împotriva concedierii lor datorită crizei

Cu toate că pe spinarea poporului 
american povara impozitelor a fost 
mărită în fiecare an, cu toate că 
popoarele din numeroase țări sînt ex
ploatate crunt de către imperialiștii 
americani. S.U.A. trec azi prin 
momente din cele mai grele. După 
cum anunța zilele trecute Agen
ția United Press International, re
zervele de aur ale S.U.A. ajunseseră 
în ziua de 21 noiembrie sub 18 mi
liarde dolari. Și ele continuă să sca
dă mereu. Numai în trei zile după 
această dată, rezervele de aur ale 
S.U.A. au mai scăzut cu încă 8 mi
lioane. Din rezervele de aur de 18 mi
liarde dolari, nu sînt ale S.U.A. decît 
circa 4 miliarde. Restul de 14 mi
liarde reprezintă depuneri străine pe 
termen scurt în această țară care 
joacă și rolul de bancher mondial.

Una din cauzele acestor uriașe 
pierderi din rezervele de aur o con
stituie cheltuielile pe care statul a- 
merican le face pentru cursa înarmă
rilor, pentru crearea și ținerea baze
lor militare și a trupelor americane 
în străinătate. Așa după cum arată 
cunoscutul economist sovietic, acade
micianul E. Varga, cheltuielile mili
tare făcute de S.U.A. peste hotare 
pentru menținerea războiului rece se 
ridică la aproximativ nouă miliarde 
dolari pe an.

O altă cauză a scăderii rezervelor 
de aur ale S.U.A. constă in zdrunci
narea încrederii față de dolar în rîn- 
durile oamenilor de afaceri din în
treaga lume și, în primul rînd, în 
rîndurile americanilor.

Așa cum arăta un corespondent al 
ziarului „Times" în ziua de 4 noiem
brie 1960, „în Europa s-a observat 
ceva asemănător cu o adevărată fugă 
de dolar. Depozitele în dolari ale 
americanilor care locuiesc în Europa 
se converteau liber în valute euro
pene".

Ceva mai mult. Pentru S.U.A. exis
tă primejdia ca depunătorii din străi
nătate să înceapă a-și retrage depu
nerile. In cazul acesta, „rezerva de 
aur a S.U.A, se va reduce pînă la 
cantitatea sumei corespunzătoare 
care aparține efectiv Statelor Unite, 
adică pînă la 4—5 miliarde dolari".

Văzîndu-și slăbite finanțele, gu
vernul american caută să arunce 
greutatea cheltuielilor militare pe 
spatele aliaților lor. In acest scop, 
Robert Anderson, ministrul de Finan
țe al S.U.A. și Dillon, subsecretar al 
Departamentului de stat, au făcut o 
călătorie în Europa. Prima vizită au 
făcut-o la Bonn, unde au cerut Ger
maniei occidentale să contribuie cu 
600 milioane dolari pe an la între
ținerea trupelor americane aflate pe 
teritoriul ei. Dar Adenauer și oame
nii lui n-au dat nici măcar un dolar.

In urma eșecului de la Bonn, emi
sarii americani s-au mutat la Paris, 
unde au primit aproape același răs
puns ca și în Germania occidentală.

Așa cum arată însăși presa ameri
cană, „Franța a refuzat să sprijine 
campania Americii în vederea salvă
rii dolarului printr-o contribuție la 
cheltuielile trupelor americane sta
ționate pe teritoriul său". Din ace
leași surse de informație se arată, de 
asemenea, că Franța a refuzat să spo

reprezentantă oficială a Republicii 
Congo, delegația impostorilor Kasa- 
vubu-Mobutu. Manevrele întreprinse 
de S.U.A. și aliații săi în sprijinul 
împuternicirii de către O.N.U. a dele
gației lui Kasavubu-Mobutu de a re
prezenta Republica Congo au dezvă
luit pînă la capăt intenția puterilor 
occidentale de a instala în Congo un 
regim tipic fascist. Pentru a-și atinge 
scopul, S.U.A. împing acum bandele 
lui Mobutu și mai departe. Ele vor 
să înfricoșeze în acest fel statele a- 
fricane Independente care sprijină gu
vernul legal al lui Lumumba și să îm
piedice sosirea în Congo a comisiei 
pentru conciliere a O.N.U. Telegra
mele de presă sosite în ultimele zile 
din Congo relatează că unul din oa
menii lui Mobutu, așa-zisul „comisar 
pentru afacerile interne" — Nusbau- 
mer — a amenințat direct pe repre
zentanții diplomatici ai țărilor care 
dezaprobă regimul pucistului Mobu
tu. Nusbaumer a declarat că „peste 
cîteva zile împotriva diplomaților 
unor țări vor fi luate aceleași mă
suri ca și împotriva însărcinatului cu 
afaceri al Ghanel". Huliganii lui Mo
butu nu se sfiesc să atace și să mal
trateze ofițeri ai trupelor O.N.U. Zi
lele trecute, ei au brutalizat doi ofi
țeri indieni din cadrul trupelor O.N.U. 
în Congo. Ofițerii au fost internați 

din industria de automobile. Aceasta 
este a doua demonstrație de acest fel 
din luna noiembrie.

• Luînd cuvîntul în orașul Calcutta 
(India) dr. Subandrio, ministrul Afa
cerilor Externe al Indoneziei, a propus 
convocarea la Bandung a unei 
conferințe pentru discutarea eveni
mentelor din Congo.

• Cercuri largi ale opiniei publice 
franceze cer încetarea războiului colo
nialist din Algeria prin începerea trata
tivelor cu reprezentanți împuterniciți ai 
poporului algerian.

La adunarea generală a Uniuni Na
ționale a Studenților din Franța, care 
a avut loc Ia Faris, a fost adoptată o 
rezoluție în care se subliniază că „nu
mai tratativele cu Frontul eliberării na
ționale al Algeriei cu privire la con
dițiile încetării focului și la garantarea 
exercitării dreptului la autodeterminare 
pot duce la pace".

• Potrivit datelor dintr-un raport al 
Ministerului Muncii din S.U.A., în 
cursul lunii octombrie numărul șome
rilor a crescut cu peste 200.000. 

rească contribuția la N.A.T.O., răs- 
punzînd că „înainte de a examina 
această problemă, trebuia reglemen
tate divergențele franco-americane cu 
privire la reforma N.A.T.O. cerută de 
președintele De Gaulle".

Plecînd deci și de la Paris cu mîna 
goală, cei doi reprezentanți ai S.U.A. 
s-au îndreptat spre Londra. Cu ves
tita lor politețe și răceală, englezii 
„au promis bunăvoință, dar nici un 
ban".

In nereușita emisarilor S.U.A. ple
cați în Europa în căutare de bani, 
sînt oglindite de fapt contradicțiile 
grave ce există între principalele țări 
capitaliste, precum și slăbiciunea din 
ce în ce mai evidentă a S.U.A., slă
biciune provenită din politica nerea- 
listă, de pe poziții de forță, dusă de 
guvernul lui Eisenhower. Guvernul 
american al lui Eisenhower a semă
nat vînt și iată că culege furtună. 
Astăzi se văd o dată mai mult con
secințele grave ale guvernării lipsi
te de glorie a lui Eisenhower și 
Nixon, consecințe care nu se abat 
numai asupra S.U.A. ci a tuturor ță
rilor prinse în iureșul războiului rece.

Așa cum a arătat în discursul ros
tit la Liverpool, ministrul de Finanțe 
al Angliei, Selwyn Lloyd, în fața 
Angliei stau mari dificultăți econo
mice. Cele spuse de Selwyn Lloyd au 
fost afirmate la bursa din Londra, 
unde s-a înregistrat o mare scădere 
a cursului acțiunilor principalelor so
cietăți industriale și comerciale din 
Anglia. Potrivit datelor publicate de 
ziarul „Financial Times", cursul a- 
cestor acțiuni a scăzut în ziua de 25 
noiembrie cu 5,5 puncte, în timp ce 
în ziua de 24 noiembrie scăzuseră 
cu 4,9 puncte.

Guvernanții americani, în dorința 
de a menține starea de încordare în 
relațiile internaționale, au cheltuit 
sute de miliarde de dolari. Au ur
mărit să întărească supremația ame
ricană asupra întregii lumi, dar iată 
că au obținut efectul contrariu. Do
larul se zdruncină din temelii și o 
dată cu el se zdruncină și suprema
ția politicii americane.

Emisarii lui Eisenhower în Europa 
s-au întors acasă cu mîna goală. A- 
ceasta constituie un mare eșec. Dar 
chiar dacă Germania occidentală și 
Anglia ar fi dat ceea ce li s-a cerut, 
prestigiul S.U.A. tot ar fi fost zdrun
cinat.

Faptele dau a înțelege că lucrurile 
nu se vor opri aci. Prestigiul S.U.A. 
alunecă în mod continuu, la vale, și 
nu se poate întrezări cum va putea 
fi oprită alunecarea.

S.U.A. ar putea să-și retragă trupe
le și „să reducă ajutorul militar și 
economic acordat altor țări, sau îl 
pot sista în întregime. Aceasta ar 
duce însă foarte curînd la prăbuși
rea regimurilor dependente de Sta
tele Unite (Vietnamul de Sud, Tai. 
van, Coreea de Sud, unele țări din 
America centrală etc.) și ar submina 
întreaga politică a Statelor Unite pe 
plan mondial", scrie academicianul 
sovietic E. Varga.

Iată o nouă dovadă că puterea nu 
se menține cu bani. Și nici presti
giul.

în spital, unul din ei avînd coloana 
vertebrală fracturată. In același timp, 
la Leopoldville se vorbește tot mai 
insistent despre intenția luî Mobutu 
de a aresta din nou pe Lumumba, 
primul ministru al guvernului legal 
al Republicii Congo.

Dar, în ciuda terorii și samavol
niciilor pe care le săvîrșesc lacheii 
imperialiștilor, poporul congolez își 
continuă lupta împotriva colonialis
mului, pentru libertate, unitate șl in
dependență națională. Poziția slugi
lor cercurilor imperialiste devine tot 
mal șubredă. Mobutu are de făcut 
față nu numai împotrivirii hotărîte a 
patrioțllor congolezi, ci și răzvrătiri
lor care există în rîndurile proprii
lor sale trupe. Zilele trecute, aproa
pe 2.000 de soldați ai lui Mobutu 
din garnizoana capitalei, s-au răzvră
tit. înarmați cu puști, soldați! au în
conjurat pe ofițeri, cerînd sporirea 
soldelor. Ei au amenințat că în ca
zul în care nu 11 se satisface cere
rea, vor înceta de a mat executa or
dinele Iul Mobutu. Acesta nici nu a 
cutezat să vină personal în tabăra 
răzvrătiților șl a delegat pe cîțiva o- 
fițeri pentru a potoli pe soldați.

Lupta poporului congolez este o 
luptă dreaptă. Ea se bucură de spri
jinul larg al tuturor forțelor iubi
toare de pace, de simpatia și spri
jinul țărilor socialiste, ale țărilor in
dependente din Africa și ale altor 
țări. Forțele iubitoare de pace cer 
cu tot mai multă tărie să înceteze 
amestecul brutal al imperialiștilor în 
treburile interne ale Republicii Con
go ; ele cer ca O.N.U. să-și facă da
toria, acționînd nu de partea colonia
liștilor, ci în sprijinul cauzei drepte 
a poporului congolez. Dînd glas a- 
cestor cerințe, recenta sesiune a Pre
zidiului Consiliului Mondial al Păcii 
care a avut loc la București a adop
tat o declarație prin care subliniază 
necesitatea ca forțele O.N.U. să în
ceteze de a executa ordinele impe
rialiștilor. Aceste forțe — se spune 
în declarația amintită — trebuie să 
împiedice întoarcerea militarilor bel
gieni camuflați în tehnicieni și să nu 
mai favorizeze dezmembrarea statu
lui congolez de către agenți aflați 
în solda colonialiștilor. Prezidiul Con
siliului Mondial al Păcii a chemat 
toate mișcările cărora le este scum
pă pacea, să susțină lupta curajoasă 
a poporului congolez pentru o inde
pendență reală, garanție a păcii în 
Africa Centrală.

Apelul Prezidiului Consiliului Mon
dial al Păcii va contribui neîndoios 
la mobilizarea și mai strînsă a for
țelor iubitoare de pace și libertate 
în sprijinul cauzei drepte a poporului 
congolez.

Muncă vie convingătoare 
pentru continua lărgire a sectorului 

agricol colectivist
(Urmare din pag. l-a)

rlilor colective din raionul Bîrlad 
se reflectă și în creșterea fondului 
de bază al acestora. Dacă la începu
tul anului acesta, fondul de bază e- 
xistent era de 12.229.000 lei, în pre
zent acesta a ajuns la 19.000.000 lei, 
urmînd ca, potrivit planului, să crea
scă pînă la sfîrșitul anului la 
26.000.000 lei.

In lupta pentru sporirea producției 
vegetale în gospodăriile colective, în 
acest an s-au irigat cu resurse locale 
271 hectare teren arabil de pe care 
s-a obținut o producție medie la hec
tar de 5.000 kg porumb-boabe, peste 
50 tone porumb-siloz, peste 15 tone 
cartofi. Aceste producții neobișnuite 
altă dată pentru agricultura raionu
lui Bîrlad, au convins și mai mult pe 
întovărășiți, le-au arătat că locul lor 
este în gospodăria colectivă, acolo 
unde munca este mai rodnică, iar 
traiul este mai înbelșugat.

Pentru cunoașterea acestor realizări 
de către țăranii muncitori, organiza
țiile de bază au fost îndrumate să 
popularizeze pe larg munca și succe
sele obținute de harnicii colectiviști. 
In cadrul vizitelor făcute de țăranii 
întovărășiți din satele Coroești, Lin
gurari, Obîrșenl, Corodești, Avră- 
mești. Ruși, la colectiviștii din sa
tele Sîrbi, Mitoc, Buda, Clortolom, 
Dragalina, Mărășești, s-a creat po
sibilitatea ca întovărășiții să cunoas
că Îndeaproape activitatea gospodă
riilor agricole colective sub toate as
pectele și să la cunoștință cu viața 
îndestulată a colectiviștilor. Vizitele 
organizate au constituit un factor ho- 
tărîtor în. munca de colectivizare a 
agriculturii din raion. De curînd în 
satul Lingurari, comuna Obîrșeni, s-a 
inaugurat o gospodărie colectivă, 
după ce 42 familii de țărani întovă
rășiți cu soțiile lor au vizitat gospo
dăria colectivă din Dragalina. De la 
începutul anului 1960, țăranii din 30 
întovărășiri agricole s-au înscris în 
gospodăriile colective.

Munca politică de Ia om la om, 
de popularizare a rezultatelor din 
gospodăriile colective, s-a dus în 
special cu ajutorul colectiviștilor 
fruntași.'De asemenea, munca cultu
rală de masă cu programe axate 
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pe realizările curente, au creat con
vingerea țăranilor întovărășiți pen
tru a se înscrie în gospodăriile agri
cole colective.

Munca pentru lărgirea sectorului 
socialist al agriculturii este împle
tită cu aceea de consolidare econo- 
mico-organlzatorică a gospodăriilor 
colective existente. Gospodăriile co
lective au însămînțat cu grîu de 
toamnă peste 10.000 hectare, primind 
asistență tehnică corespunzătoare din 
partea inginerilor agronomi și a teh
nicienilor, cît și din partea S.M.T.-url- 
lor Zorleni și Crivești. Anul acesta, 
spre deosebire de anii trecuți, gospo. 
dăriile colective au primit și însă
mînțat semințe de mare productivi
tate. jp-

In vederea dezvoltării multilaterale 
a producției, gospodăriile agricole co
lective din raionul Bîrlad pregătesc 
o suprafață de 130 hectare pentru noi 
plantații viticole și 250 hectare pen
tru plantații pomicole, făcînd totodată 
și unele lucrări de îmbunătățiri fun
ciare care vor aduce însemnate ve
nituri.

Succesele de pînă acum, ca și per
spectivele dezvoltării viitoare a gos
podăriilor colective, popularizate cu 
pricepere, vor convinge pe toți țăra
nii întovărășiți că munca în gospo
dăria colectivă este mal rodnică, că 
aici traiul este mai îmbelșugat.

G. A. S. ROSE]*
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